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(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Diputats, diputades, reprendrem la sessió amb el debat de
la Secció 17, Conselleria d’Afers Socials i Esports, amb
seccions i entitats afins.

Debat 7, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat.

Per part del Grup Parlamentari Popular, a C14, Consorci de
Recursos Sociosanitaris i Assistencials de les Illes Balears,
esmena RGE núm. 12389/22.

Esmenes parcials.

Per part del Grup Parlamentari Popular, a la Secció 17,
Conselleria d'Afers Socials i Esports, al programa 313B,
atenció a la discapacitat, esmenes RGE núm. 12390 i 12398/22;
al programa 313C, mesures judicials i prevenció del delicte,
esmenes RGE núm. 12395, 12396 i 12397/22; al programa
313D, atenció a la dependència, esmenes RGE núm. 12399 i
12406/22; al programa 313E, serveis socials, esmena RGE
núm. 12444/22; al programa 313G, família i unitats de
convivència, esmenes RGE núm. 12391 i 12408/22; al
programa 313I, planificació, ordenació i formació socials,
esmenes RGE núm. 12393 i 12394/22; al programa 461A,
promoció i foment de l’esport, esmenes RGE núm. 12412,
12724, 12410, 12411, 12720, 12721, 12409, 12722 i
12723/22; E17, Institut Balear de la Joventut, esmena RGE
núm. 12404/22; F01, Fundació per a l'Esport Balear, esmena
RGE núm. 12413/22; C14, Consorci de Recursos
Sociosanitaris i Assistencials de les Illes Balears, esmenes RGE
núm. 12392, 12400, 12401, 12402, 12403, 12405, 12407,
12599, 12600, 12691 i 12706/22.

Esmenes del Grup Parlamentari Ciudadanos, a la Secció 17,
Conselleria d’Afers Socials i Esports, al programa 313C,
mesures judicials i prevenció del delicte, esmena RGE núm.
12297/22; al programa 313F, protecció i defensa dels drets dels
menors, esmenes RGE núm. 12298 i 12299/22; al programa
313G, família i unitats de convivència, esmenes RGE núm.
12295 i 12296/22; al programa 313K, direcció i serveis
generals de la Conselleria d’Afers Socials i Esports, esmena
RGE núm. 12323/22; al programa 323A, protecció i foment de
la integració i de la participació social de la joventut, esmenes
RGE núm. 12293 i 12294/22; al programa 461A, promoció i
foment de l’esport, esmena RGE núm. 12279/22.

Esmenes del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
Balears, a la Secció 17, Conselleria d’Afers Socials i Esports,
al programa 000A, nous programes i no classificats, esmena
RGE núm. 12111/22; al programa 313D, atenció a la
dependència, esmena RGE núm. 12115/22; al programa 313G,
família i unitats de convivència, esmena RGE núm. 12114/22;
al programa 313L, equipaments de serveis socials, esmena
RGE núm. 12110/22; al programa 461A, promoció i foment de
l’esport, esmenes RGE núm. 12112 i 12113/22.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, Secció 17,
Conselleria d'Afers Socials i Esports, al programa 313B,
atenció a la discapacitat, esmena RGE núm. 12849/22; al
programa 313D, atenció a la dependència, esmenes RGE núm.
12848 i 12868/22; E17, Institut Balear de la Joventut, esmena
RGE núm. 12857/22.

Diputats, diputades, abans de començar el debat els
demanaria si es produeixen substitucions. 

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Sr. President, Patrícia Font substitueix Josep Castells. 

LA SRA. MAYOR I ABAD:

Sí, Sr. President, Cristina Mayor substitueix Antonia
Martín.

EL SR. BORRÀS I BARBER: 

Damià Borràs substitueix Pilar Costa. 

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

Joan Mascaró substitueix Maria Antònia Truyols. 

LA SRA. RIERA I MARTOS.

Núria Riera substitueix Antoni Costa.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Isabel Borrás substitueix Sebastià Sagreras.

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT: 

Miquel Ensenyat substitueix Joana Aina Campomar. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Lina Pons substitueix Josep Melià. 

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies. Iniciaríem el debat amb la defensa
conjunta de les esmenes. Per tant, té la paraula el Grup
Parlamentari Popular, Sra. Riera, per un temps de deu minuts.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, president. Bona tarda a tothom. Nosaltres des de la
conselleria secció número 17 hem presentat tota una sèrie
d'esmenes parcials, com li vàrem comentar a la consellera a la
seva compareixença, que faríem totes aquelles esmenes que
poguessin millorar les previsions de les partides pressupostàries
de la seva secció i, així com a altres exercicis pressupostaris,
hem considerat necessari fer una esmena a la totalitat a la part
del Consorci de Recursos Sociosanitaris pel que hem dit altres
vegades, perquè amb una conselleria que té més recursos que
mai és una llàstima que no es prevegin partides suficients per
fer front a totes aquelles necessitats d’instal·lacions, de centres
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de dia, centres residencials i altres infraestructures
imprescindibles perquè es pugui prestar un servei de qualitat. 

Si han tengut ocasió de mirar les nostres esmenes, veuran
que n’hem presentat 34 en total. El que faré en aquesta
intervenció o en aquesta comissió, com que realment és per
fixar aquelles que inicialment vostès vulguin incorporar o no,
deixant el debat més polític per a la sessió plenària, faré una
breu referència a les esmenes presentades.

Per exemple, a nivell de Consorci de Recursos
Sociosanitaris consideram que falta abordar tota una sèrie
d'actuacions que corresponen a les esmenes parcials següents.
A Mallorca hem presentat una esmena per a la construcció d'un
centre de dia a Alaró. Pareix mentida que després de vuit anys
i amb aquests recursos -com els deia- que tenim no hi hagi
encara aquesta previsió a aquest municipi. La reforma del
centre de dia de Son Macià a Manacor, que també és una
reivindicació important. Una altra esmena perquè s'iniciïn les
actuacions per tenir un centre de dia a Badies, a Llucmajor,
amb una partida inicial perquè almanco es comenci la redacció
del projecte.

A Menorca consideram que falta preveure l'equipament per
al centre de dia de Fornells. Falta també finalitzar l'equipament
per al centre Verge del Toro de Maó. Una partida
complementària per a la residència d'Es Castell, ja que hi ha
una previsió inicial, però consideram, una vegada parlat amb
els tècnics i amb les persones implicades d’aquestes
instal·lacions, que la partida prevista és insuficient. També una
altra per preveure l'inici d'un nou centre de dia a Alaior. I
també a Menorca demanam una afectació per exemple de
300.000 euros per a la rehabilitació integral del geriàtric d'Es
Mercadal, una partida que anirà dins una partida plurianual d’1
milió d'euros, així com també una altra partida per a la reforma
del geriàtric de Ciutadella, que també és una afectació de
300.000 euros, que també va inclosa dins un altre plurianual de
800.000 euros. 

A Eivissa hem considerat necessari que s'incorpori una
previsió per redactar el projecte i preveure un pla plurianual per
a la construcció d'una residència i centre de dia a Sant Josep, a
Eivissa, i dotar... bé, també hem posat una partida genèrica que
pugui englobar altres previsions pendents de centres de dia, que
són quanties petites, però podríem tenir aquesta partida global
per poder anar millorant i finalitzant aquestes actuacions. 

Després, en relació amb les esmenes parcials a diferents
programes de la conselleria, voldria destacar el programa
313B, d'atenció a la discapacitat, on hem presentat una esmena
per reforçar la gestió del programa d'atenció a la discapacitat a
fi de reduir la llista d'espera de valoracions, amb 500.000
euros, que consideram que és necessari reforçar aquest
programa a causa de la important llista que tenim a les Balears.
I una partida per a programes de Respir per a famílies en casos
de discapacitat, de 500.000 euros també.

Del programa 313C, que són mesures judicials i prevenció
del delicte, hi ha esmenes per posar en marxa programes
terapèutics per a víctimes d'explotació sexual o abusos sexuals
corresponents a la Fundació S'Estel. També per a programes de

formació específica als educadors i programes terapèutics
d'inserció per als mateixos interns de la Fundació S'Estel.

En relació amb atenció a la dependència també presentam
esmenes per al programa Respir, ben igual que per a la
discapacitat; en aquest cas per a famílies que tenguin persones
dependents. I també una partida per incrementar les places del
centre de dia per a persones dependents, d’1 milió d'euros,
perquè consideram que les previsions són insuficients.

Respecte dels serveis socials, programa 313E, formulam
una proposta d'una partida, d'una previsió per a la signatura i
per a la posada en funcionament del conveni amb el Consell
d'Eivissa per a la primera acollida de menors no acompanyats,
per als MENA, i perquè hi hagi més recursos, més personal i
més dotació per a aquesta finalitat.

Del programa família i unitats de convivència un parell de
esmenes, una per implementar la Llei de família, de 200.000
euros, que consideram que necessita un reforç perquè es pugui
posar en marxa; un programa específic de lluita contra la
pobresa infantil. En aquest cas vull destacar, i sí serà una
previsió o una explicació més ideològica que, com saben
vostès, nosaltres volem donar de baixa i dissoldre l’Oficina de
Lluita Contra la... anticorrupció, perquè pensam que no és més
que un òrgan duplicat, no perquè no s'hagin de fer funcions,
sinó perquè està duplicat amb Fiscalia, amb Sindicatura de
Comptes i altres entitats que ja tenen atribuïdes aquestes
competències, per la qual cosa consideram que, a més, el
Govern no només la manté sinó que incrementa la previsió de
la seva partida, amb les necessitats de pobresa, de donar
cobertura i recursos a la situació de pobresa i a la cronificació
que hi ha d'aquesta situació de vulnerabilitat, consideram
convenient donar un trasllat d'aquest increment, que són
200.000 euros, cap a aquestes actuacions de lluita contra la
pobresa, en aquest cas infantil. 

Després hi ha dues esmenes que afecten les aportacions als
consells insulars en matèria de coordinació i formació social,
com és per a la creació de nous programes de reinserció o
dotació de recursos a centres de menors tutelats, que
corresponen a la competència dels consells. 

Després ja tenim unes esmenes que fan referència als
programes de foment de l'esport: per estudiar, per exemple, la
implantació d'un nou grau de Ciències de l'Activitat Física i
l'Esport a la Universitat, pensam que és una aportació positiva
que podria tenir el suport de tots, ja que és un dels graus
demandats a l'actualitat i que podríem veure si realment és
necessària aquesta implantació amb unes dades més fidedignes,
més tècniques, més oficials; una partida per a un programa de
seguiment i ajuda als esportistes balears que participen o que
han de participar, millor dit, a les properes Olimpíades, perquè
hi hagi realment un suport oportú per part de les
administracions públiques; i també una altra per ajudar a les
seleccions que participaran a campionats nacionals. Després, un
programa de foment a esportistes, per ajudar als clubs que
participen en competicions nacionals, perquè puguin contractar
realment esportistes amb aquesta categoria d'alt nivell. I
esmenes per a la construcció i millora d'instal·lacions existents,
com per exemple, a Menorca, a Eivissa, on voldríem que
s’establís un institut específic d'activitat física i esports, seria
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una bona, una bona iniciativa; o millorar instal·lacions
municipals, com per exemple, les dels camps de gespa
municipal que es varen construir fa una sèrie d'anys i que
necessiten un impuls de l'administració autonòmica, per poder
dur a terme aquestes millores, ja que les entitats locals, elles
totes soles es troben incapacitades realment econòmicament per
dur-les a terme. Després només hi ha una afectació per a
equipament d'un nou casal jove a Alaior en matèria de joventut;
una esmena per descentralitzar cursos de formació esportiva,
cap a les diferents illes en relació a la Fundació de l'Esport
Balear. 

I, en principi, crec que aquestes són totes les esmenes
parcials. Les he esmentades un poc de forma ràpida, però
almanco perquè puguin constar al Diari de Sessions, per si
després abans del plenari qualcú vol repassar una mica les
explicacions de les nostres esmenes. I animar-los que en
tenguin alguna en compte. És una llàstima fer aquests debats de
comissió que només són de consum intern per fer les nostres
exposicions, si després no ha una aportació positiva, mitjançant
incorporacions i haver d'estar defensant les mateixes esmenes
tres vegades -en ponència, en comissió, en plenari-, per tant, si
hi ha qualque esmena que consideren que podria ser positiva i
la volen incorporar, en lloc d'esperar el plenari, els ho agrairia,
perquè així després ens podríem centrar en altres intervencions,
en aquelles que quedassin vives o en l’anàlisi de les seves
esmenes i les nostres aportacions amb les possibles
transaccions o altres actuacions que es vulguin fer per millorar
els pressuposts d'aquesta conselleria.

 Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
Ciudadanos, té la paraula el Sr. Gómez, per un temps de deu
minuts.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA: 

Gràcies, president. Bones tardes a tothom. I disculpin vostès
la meva incorporació de deu minuts més tard de l’hora
convocada. 

Les nostres esmenes a la secció 17, vostès saben que, per la
trajectòria que du el meu grup parlamentari, són esmenes molt
precises, crec que prou motivades en la part de la redacció que
justifica el moviment de les partides o l’afectació de les
partides i van en una línia molt prioritària enguany, que és
sobretot l'atenció i la resposta a la vulnerabilitat dels menors i
sobretot en el compliment de la Llei del menor de la nostra
comunitat autònoma. Aleshores van en la línia de prevenció de
possibles abusos que puguin patir i en allò que són els drets
dels menors, garantits a la nostra llei autonòmica; en la línia,
també del pacte de les Illes Balears pels drets de la infància i
l’adolescència també; i en una altra línia també en allò que
suposen els menors..., residents dels centres socioeducatius a
l’àmbit de mesures judicials, que és competència de la
comunitat autònoma a través de l’Institut Fundació Estel, que
pertany a aquesta secció número 17.

També en la línia que vostès veuran, les nostres esmenes
van a reforçar algunes actuacions, d’eixos d’actuacions des de
l'Oficina Balear de la Infància i l'Adolescència, que, d'acord
amb la compareixença del seu director i amb les memòries
presentades, són objectius que ells comparteixen, que nosaltres
trobam que s'han de reforçar. 

Altres línies que vostès veuran i passaré a detallar-les una
a una. També molt concretament en l'àmbit de donar recursos
a les entitats, que arran de les transferències de competències
als consells insulars i el que estableix la Llei de joventut i la
Llei d'oci i temps lliure educatiu, que s'ha aprovat recentment
en aquest parlament, el treball del tercer sector associatiu
d’infància i joventut, especialment allò que és l'educació no
formal, necessita de recursos i no es poden garantir ara mateix
a la nostra comunitat autònoma territorialment, el que són les
competències transferides a cada consell insular, que hi hagi
una igualtat d'oportunitats en aquestes associacions. I vostès
veuran que hi ha algunes línies de reforç, sobretot en material,
que avui en dia és important i que és l'elevat cost, com són els
desfibril·ladors i que altres protocols encara no han arribat,
però són exigibles que es tenguin en compte en els centres i en
els espais on hi ha activitats, per exemple en aquest cas, a les
llars, o als locals d'activitats de les associacions. I, per tant,
demanam algunes partides.

Un altre dels nostres objectius, dins l'àmbit de l'esport, ens
ha focalitzat sobretot en el que pot ser, donat el fet insular, el
suport als esportistes de desplaçaments a campionats fora de la
comunitat autònoma i que, donada la situació encara de no tenir
el nostre règim fiscal i el nostre finançament que ens pertoca
com a comunitat autònoma, almanco solucionar aquesta manca
de suport, aquesta insuficient dotació i, sobretot, l'increment
que suposa del cost, perquè les associacions, les federacions i
els clubs puguin estar en igualtat de competitivitat amb la resta
dels territoris i comunitats de l'Estat espanyol.

Vostès veuran que nosaltres reforçam en l'àmbit d’allò que
són els centres socioeducatius, els professionals per ajustar la
ràtio d'atenció de treballadors socials i educadors socials en el
centre Quatre Pins, Es Pinaret, Es Fusteret i Es Mussol. I per
tant, aquest diputat i juntament amb un altre diputat d’una altra
formació política, hi va fer una visita i es constata i se segueix
constatar la necessitat de reduir la ràtio, per tant, augmentar els
recursos d’aquests educadors per a l'atenció als menors. 

També va ser una incidència important, que va fer l'informe
de la missió del Parlament de la Unió Europea, a través de la
Comissió de Peticions, que es va desplaçar en una missió
parlamentària i alguna de les qüestions que donava era donar
més recursos i reforçar aquests perfils. 

El programa de Mentor joves, vostès veuran que és una
novetat i que el nostre grup parlamentari ha plantejat. Està dins
aquestes propostes de l’informe de la missió i suposa que
aquest menor, aquest jove ja que ha sortit de les mesures
judicials, està emancipat i està duent una activitat dins la seva
autonomia personal i social, pugui ser un exemple
d’acompanyament també per a aquests joves que s'incorporin
després de complir les mesures judicials establertes i
realitzades, a través de residències i centres socioeducatiu, i
pugui tenir aquesta autonomia personal i aquesta emancipació,
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tutelada fora del que és l'àmbit. Per tant, donam suport a les
entitats que treballen aquesta inserció i també als educadors. És
un reforç important i que la figura del mentor jove està prevista
en aquest informe de la missió. 

El tema del programa de l'OBIA, que nosaltres reforçam, és
que pugui adreçar a aquest recurs que està abandonat, que és el
treball que estan fent els educadors de temps lliure de les
associacions infantils i juvenils, per treballar tota la promoció
que estan duent a terme els programes del Govern de les Illes
Balears i altres, en matèria de promoció d'hàbits, evitar riscs
d'addiccions, etc., el tema de benestar emocional, de la salut
mental i de compliment dels drets dels infants i dels
adolescents, es pugui fer a través també d'un recurs social
important i que ofereix el voluntariat de les associacions
d'aquest àmbit que deia de les associacions juvenils. També és
una figura a què també hi dóna suport el Consell Joventut de les
Illes Balears i no només una promoció del teixit associatiu, sinó
d’aquests recursos que ofereix aquest teixit associatiu. 

Vostès coneixen, sí que en repetim algunes,... Jo crec que
som bastant prudents, el capítol 7, 54.000 euros, perquè arran
d’aquesta visita que vàrem fer a aquestes instal·lacions dels
centres socioeducatius, les mancances que tenen, perquè en
aquest cas els trasllats que es va fer al centre Es Fusteret de les
menors i adolescents que estan acollides en aquest centre
socioeducatiu i que estan, per tant, a una residència contínua
allà, la situació del desenvolupament de les activitats esportives
i d'oci, està en una situació encara de precarietat i entenc jo que
s’ha de dotar suficientment.

Vostès veuran que nosaltres reiteram el reforç a l’OFIM,
l’Oficina d’Orientació i Formació per a les Persones Migrades,
que necessita que es compleixi aquest acord d’aquesta mateixa
comissió, que va dir reforçar i la coordinació amb l’Oficina
d'Estrangeria de la Delegació de Govern i que no s’està
complint. Per tant, s’estan produint llargues cues, s’està
produint una saturació en tema de l’atenció per cita prèvia i, per
tant, entenem que hi ha un recurs en aquesta oficina, que l’està
gestionant, com vostès saben, a través de Creu Roja Espanyola,
i necessita també de major dotació.

Creim que les nostres esmenes, algunes afecten programes
que ja funcionen, no hem tocat una qüestió... i vostès ho veuran
i el nostre posicionament damunt les esmenes presentades pels
altres grups, és d’abstenció a tot el que suposa les propostes
tant d’afectació com de substitució pel que fa a infraestructures,
tant de nova construcció, de disseny, estudi o d’equipament,
perquè desconeixem la profunditat i el desenvolupament del
Pla d’infraestructures del Govern, tant en l’àmbit de la secció
17, com la secció 18, que em pertoca a mi com a diputat en
aquest cas d’infraestructures sociosanitàries i, per tant
nosaltres, per prudència, de moment, salvat dels arguments que
puguin vostès desenvolupar al plenari o a aquesta comissió, en
principi ens abstindrem i no li donarem, no hi podem
manifestar un sí, entre altres coses perquè es planteja estudi per
a la construcció de o equipament dels centres de dia, cal veure
quin, cal veure el seu estat, o per exemple, nova construcció de
centres de dia o de residències quan s'ha comentat per part de
la conselleria que se n'estaven desenvolupant alguns i, per tant,
en aquest sentit, nosaltres sí que veuríem necessària la seva
concreció.

A les partides on es diu una... n’hi ha alguna, la C14, que es
parla d'una esmena a tota la secció, perquè no respon a
necessitats. En aquests tipus d'esmenes nosaltres plantejam
abstenció, perquè quan veim les mesures que es plantegen
parcialment no les veim prou argumentades. No hi votarem en
contra, perquè entenem que també hi ha actuacions que no
trobam que siguin prioritàries però no... no li veiem
l’oportunitat de donar-li suport. 

Nosaltres deixarem... a recollir aquesta informació de les
seves intervencions, que es plantegin també al plenari de la
setmana que ve, el nostre pronunciament a favor o en contra
d'algunes esmenes plantejades. 

Els he de dir que nosaltres sí que compartim molts dels seus
plantejaments, tot el que sigui el tema de dependència i tot el
que sigui reforçar l'atenció a les persones en situació de
discapacitat, a la intervenció en tema de menors per afavorir la
seva emancipació, per afavorir també, sobretot, els recursos en
l'àmbit socioeducatiu. Nosaltres, en aquest sentit, vostès veuran
que els donarem suport. 

En tema de prevenció, del és tot el tema d'addiccions, tot el
tema de noves, sobretot noves addiccions, en el que suposen les
tecnologies, la informació i la comunicació, també hi donarem
suport perquè ho hem compartim en altres proposicions no de
llei plantejades aquí en el debat d'aquesta comissió. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Gómez, vagi acabant, per favor.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Ja acab, president, gràcies per assenyalar el temps.
Finalment, tenim molt clar que la Llei de joventut i la Llei d’oci
i lleure educatiu marca unes competències molt clares i
l'equiparació i la dotació de casals no es pot afectar, per
exemple, hi ha una esmena important, no es pot afectar una
partida de l'Institut Balear de la Joventut perquè no té
competències. Es pot demanar que es redueixi la partida,
traslladar-la a una altra, però afectar una partida d'una secció
que no té competències en tema d'equipaments, ni de... ni de
construcció de casals de joves, que és dels consells insulars, per
tant, vostès veuran que una persona que és defensora, molt, de
l’oci i temps lliure i del teixit associatiu i de les infraestructures
per a aquest àmbit, nosaltres sempre li donaríem suport, però
quan siguin competències apropiades de cadascun dels ens.

Moltes gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Gómez. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
El Pi Proposta per les Illes Balears, té la paraula la Sra. Pons,
deu minuts.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President, seré breu. Aquestes esmenes que
avui presentam, algunes ja els sonaran perquè no és la primera
vegada que els presentam per als pressuposts de l'any següent,
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i aquest any següent serà l'any 2023, algunes ja es varen
aprovar. He de dir que algunes es varen aprovar als pressuposts
de l'any passat, o sigui d'enguany, de 2022, però com que no les
hem vist reflectides a la gestió del Govern de les Illes Balears,
les tornam presentar a veure si es tornen aprovar i podem veure
que són una realitat durant l'any que ve. 

Resumiré bàsicament les que consideram més importants
d'aquestes esmenes que El Pi presenta a la Secció 17,
Conselleria d'Afers Socials i Esports. 

Una és crear una nova partida per impulsar la figura del
defensor de la gent gran. Això ja va quedar aprovat com a
proposició no de llei, va quedar aprovat en els pressuposts
d'enguany, com a esmena del Grup Parlamentari El Pi, però o
se’ns va sotmetre que anàs incorporat a la figura del Síndic de
Greuges. Nosaltres hi estam d'acord. Ja vàrem dir en aquell
moment que fantàstic. El que passa és que crec que els
pressuposts que nosaltres hi destinam o la quantia que hi
destinam, que són 60.000 euros, estaria bé començar a fer
l'estudi, com hauria de ser aquest defensor de la gent gran i
quan es creï la figura del Síndic de Greuges acoblar les
funcions que ha de tenir aquesta figura, perquè nosaltres creim
que la pandèmia ja ens va demostrar la necessitat que aquesta
gent major tengui fil directe amb alguna ajuda concreta, que
tengui fil directe per poder queixar-se, perquè ningú no el
teledirigeixi, perquè no els diguin “ves per aquí, ves per allà”,
“pots fer això i pots fer allò”, i com que és una necessitat que
creim imperiosa, tornam a presentar aquesta esmena, és la
12111, així és que encara hi són a temps per donar-nos de bell
nou el sí.

Per altra banda, també creim que és imprescindible
augmentar la partida per incrementar els honoraris per hora que
cobren els mediadors familiars que treballen en els serveis
públics de mediació familiar de les Illes Balears. Això també va
ser una moció, va ser una proposició no de llei i també s’ha
aprovat i crec que per unanimitat, així que l'únic que queda és
que aquesta dotació pressupostària es tradueixi en una realitat
perquè s'incrementi allò que perceben els mediadors familiars,
majoritàriament són dones a la nostra terra, perquè també és
una figura que evita conflictes majors i judicialitzacions
majors, gràcies a aquest servei públic de mediació. És l’esmena
12114.

I també la 12115, incrementar la partida per destinar places
d'estades diürnes i residencials, i augmentar així l’aportació del
Govern per plaça al copagament. Són un total de 2 milions
d’euros, la quantia que hi hem assignat.

No m'estendré més, ja hi haurà temps per al debat polític en
el ple de la setmana que ve. Gràcies... 

Pel que fa a les esmenes dels altres grups parlamentaris, dir
que totes les que tenim..., la nostra intenció de vot es mou entre
el sí i l'abstenció, tot i que també hi ha una votació en contra a
una de les esmenes del Partit Popular, que és la 12389, a la
resta... no serem un impediment.

Gràcies.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per
Menorca, té la paraula la Sra. Font. 

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta, i bon dia a tothom. Nosaltres en
aquesta secció tenim quatre esmenes, tres van adreçades a
infraestructures i una darrera que no, evidentment.

La primera és la 12849, d’1,5 milions d’euros, que és una
transferència a fer a la Fundació de Persones amb Discapacitat
de Menorca, per al futur centre per a discapacitats físics de
Santa Rita, a Ciutadella. Com que no hi havia aquesta partida
creada, proposam la seva creació.

La 12848, de 150.000 euros, una altra transferència, aquesta
vegada a l'Ajuntament de Ciutadella per a la redacció del
projecte bàsic i executiu de la reforma del geriàtric d’aquest
municipi. El Govern de les Illes Balears assumeix un import
equivalent al que assumeix el Consell Insular de Menorca i
l'Ajuntament.

A la 12868, de 150.000 euros, una altra transferència, en
aquest cas a l'Ajuntament d'Alaior per a la redacció del projecte
d'ampliació del geriàtric d’aquest municipi. 

I la darrera, que és la 12857, que és d’1 milió d’euros, és
per dotar el programa de foment de l'emprenedoria entre els
joves, i açò ho agafam de l'article 30 de la Llei 5/2022, de 8 de
juliol, de polítiques de joventut de les Illes Balears.

Com ja hem dit prèviament, nosaltres continuam en
negociacions amb el Govern, amb la qual cosa pel que fa a les
altres esmenes mantindrem el sentit de vot que faci el Govern
per evitar distorsions.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn en contra, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula la Sra. Mayor.

LA SRA. MAYOR I ABAD:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bona tarda a tothom.
Començaré pel Partit Popular. El Partit Popular ha presentat
una bateria d'esmenes que..., bé, bàsicament a la majoria no hi
votarem a favor principalment perquè entenem que hi ha
diverses esmenes que fan, que són competència o bé d'altres
administracions, tant a nivell estatal com d'ajuntaments, com de
consell, o bé que té a veure amb altres conselleries. Llavors 
n’hi ha moltes que no les entenem, la veritat. 

Començaré per l'esmena 12413, tenim una transacció
pendent, que ja l’explicarà el Sr. Ensenyat sobre aquesta..., que
si és acceptada la transacció que se li faci hi votarem a favor.

Per exemple també..., de l'esmena 12389, que demanen
també tota la supressió, perquè no estam d'acord amb els
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equipaments, no?, amb les polítiques d'equipament que s’ha fet,
em sorprèn aquesta esmena perquè després fan tota una bateria
també tot seguit per diferents equipaments a diferents centres,
no? Llavors, no entenem com no poden estar d'acord en tota la
planificació de construcció de residències, de centres de dies i...
i de tot el que aquí ha explicat la consellera, i és més tot el que
s’ha fet al cap de tota aquesta legislatura.

Una d'aquestes esmenes que proposen, que és una dotació
de 500.000 euros, l'esmena 12401, per al nou centre de dia
d'Alaior, de Menorca, fins ara... bé, al llarg de la Comissió
d'Afers Socials han sortit diverses vegades els centres de dia,
trob que ara ja hi ha un conveni firmat entre el Govern i
l'ajuntament, però, tot i així, sí que m'agradaria veure si ens
podran aclarir si l'ajuntament ja té tota la concessió de totes les
terres, i ja realment es pot fer aquest centre de dia, o si és una
voluntat que ja es vol i s’està encara estudiant a veure
exactament si hi ha el sòl ja ubicat, perquè trob que hi havia un
problema per al canvi d'usos del terreny. Si és així, no estam
molt d'acord de fer afectacions (...) que és mig milió d'euros
amb una cosa que encara no està ni tan sols en tramitació;
aleshores els fem aquesta pregunta directament.

Després també de l'esmena 12405, que demanen també 1
milió d'euros per a la dotació d’altres projectes pendents de
centres de dia. Ens agradaria veure si ens podeu especificar
exactament què vol dir “altres projectes pendents” i més o
menys en què us baseu per fer aquesta estimació, perquè depèn
del que ens digueu, potser sí que ens podríem replantejar donar
suport o no a aquesta esmena. 

També a l'esmena 12599 demaneu una afectació d’1 milió
d'euros, també en el programa d'equipaments, per a la
finalització de l'equipament del Verge del Toro de Menorca, i
a més especifiqueu que hi ha 4 milions plurianuals. El centre de
Verge del Toro de Menorca és un centre de salut, jo em deman,
hem d'afectar i hem de treure doblers de la Conselleria de
Serveis Socials per a equipaments de residències i centres de
dies per acabar la finalització, que també ja té la seva part del
pressupost, però hem de afectar 1 milió d'euros a una
conselleria de Serveis Socials per a un centre sociosanitari? 

A l'esmena 12600 vosaltres demaneu una partida
complementària a la partida de consigna de la residència per a
Es Castell. La Sra. Riera ha explicat a la seva intervenció que
han estat parlant amb els tècnics, que trobàvem que tal vegada
no era suficient la quantia que hi havia, nosaltres entenem que
sí; vosaltres demaneu una afectació d’1,5 milions d'euros
addicionals del que ja tenen establert per a aquesta partida
complementària, sí que ens agradaria veure si podeu especificar
una miqueta més, què és exactament el que us han dit els
tècnics, què és el que fa falta i mirar a veure si es pot ... perquè
es demana una afectació d’1,5 milions d’euros només.

Després també a la 12722 també demaneu la convocatòria
de subvenció dels ajuntaments per a la substitució de la gespa
artificial amb més de 15 anys d'antiguitat dels camps de futbol.
Primer de tot, ens demanem si això no és competència a nivell
insular, perquè demaneu una afectació, una substitució millor
dit en aquest cas de 2 milions d'euros, demanem això, si no es
considera una competència dels consells insulars o dels
ajuntaments, i en aquest cas, si teniu més o menys les xifres de

quants camps de futbol tenen la gespa de més de 15 anys
exactament i com més o menys estaria també això repartit per
les illes.

De la 12408, queda molt “xulo” o molt polit aquí, sobre
paper, per tal de incrementar el programa específic de la lluita
contra la pobresa infantil, però el que no dieu és que traieu els
200 euros de l’Oficina de Prevenció i Lluita contra la
Corrupció de les Illes Balears, aquí evidentment que no hi
estam d'acord. Aquí sí que veiem una diferència entre el Partit
Popular i en aquest cas, nosaltres, Unides Podem.

Després també n’hi ha diverses, on tot i que hi estam
d'acord i sí que podríem donar suport a les construccions dels
centres per a l'activitat física a les illes tant de Menorca com
d'Eivissa, el problema que veiem és que no estam d'acord a
llevar les partides de Serveis Socials per destinar a centres
d'educació que anirien a altres conselleries, no? 

Això referent al Partit Popular, a la resta ja li dic que no,
però en aquestes sí que tenim aquestes preguntes que ens
agradaria veure si ens podeu respondre per tal de repensar-les.

Referent a les esmenes d’El Pi ..., a l'esmena 12114 també
li farem una transacció, en principi, li donam tota la raó a la
Sra. Pons, d’aquesta esmena, concretament s'han aprovat
diverses iniciatives (...) a comissió, per tant, clar que hi
donarem suport, simplement que tenim una transacció, que
estic segura que serà acceptada. 

Després han presentat vostès també un mite d'esmena, que
presenten any rere any, que és la construcció de la pista
d'atletisme a Porreres que en aquest cas seria la quarta vegada
que li diem que no hi podem donar suport, perquè no és
competència, en aquest cas, del Govern.

Referent a les esmenes de Ciutadans, a la 12298 hi donarem
suport, al programa per a formació i jornades per a educadors
de temps de lleure per a associacions juvenils i infantils referent
a l'Oficina de l'OBIA. La 12299, que vostès demanen de crear
un programa, no també a l'OBIA, destinat a la formació per a
diferents formacions ..., aquesta, en principi, ja s'està fent des
està fent i ja està dotada aquesta formació. Però ens agradaria
saber una mica la motivació de per què vostè la va presentar i,
si és així, què cal incrementar o veure, però aquesta formació,
segons les informacions que tenim, ja ens consta que sí que ho
han fet. 

Després, també, referent a l'esmena del jove mentor, tot i
que estam d'acord amb la finalitat, ens demanam a veure si
realment és competència del Govern o és competència, en
aquest cas, dels consells insulars, que són els que tenen les
competències amb menors. Llavors, aquesta sí que ens
agradaria veure si podríem parlar per veure si es pot arribar a
un acord.

I ja la darrera que comento de Ciutadans, la 12323, hi ha
una part amb què podríem estar d'acord i l'altra que no, però
després d'escoltar la seva intervenció, Sr. Gómez, li he de dir
que no, no li podem donar suport, perquè bàsicament vostès el
que volen és per a l'agilitació dels tràmits i del col·lapse dels
expedients, que n'hi ha, que estam totalment d'acord amb la
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gran problemàtica que hi ha, però no és una competència, en
aquest cas, del Govern, sinó competència estatal, per molt que
es vulgui fer, el que ha de fer és agilitar els tràmits a nivell
estatal. 

I, en principi de Ciutadans no comentaré res. 

I després, ja del Grup Mixt, Més per Menorca, vostè
mateixa ho ha dit, Sra. Font, hi ha una negociació entre Governi
i i el seu partit, en aquest cas de les 4 esmenes, suposo que
arribarem a acords entre 2 o 3 esmenes. Hi ha una esmena que
sí que li he de dir, Sra. Font, la 12857, que estam molt d'acord
amb el programa per al foment de l'emprenedoria per als joves,
amb el que no estam del tot d'acord és a llevar-li aquest milió
d'euros a l’IBJove, perquè bàsicament té 2 milions mateix
dotats, aleshores llevar-li mig milió d'això, no. Com que és un
tema transversal, espero i confio que s'arribi a un acord amb el
Govern, precisament perquè veure exactament de quines
conselleries està, perquè, si és així, li donaríem suport. 

Ja està. Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Mayor. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Ensenyat. 

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Abans de començar la
comissió he passat dues propostes de transacció, una al Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes i una altra al Grup
Parlamentari Popular, la del Grup Parlamentari Popular, la
referència és la RGE núm. 12413, i és una que rebaixa el crèdit
afectat a 15.000 euros, i és una proposta que entenem que és
més factible, més que més que factible, perquè, clar, al final els
pressuposts són un tetris, són un capítol d’entrades i un de
sortides. Per tant, si ho lleves d'una banda, ... si ho afegeixes a
l’altra..., en una paraula, de vegades has de fer tot un conjunt
d'equilibris que és difícil de poder fer. I l’altra, al Grup
Parlamentari El Pi és una afectació de partida, un canvi
d'afectació de partida, ni més ni manco. Hi estam d'acord,
evidentment, no només hi estam d'acord, sinó crec que és un
tema de què ja hem parlat, treballat, rosegat, paït, aprovat en
diferents comissions i per tant és una qüestió -diríem- de
justícia i per tant justament és un tema de canvi d'afectació.

I de la resta, i permetin-me dir-ho d'una manera ràpida,
ràpida, en un sentit que les qüestions més polítiques o de més
calat, crec que és al ple que les hem de discutir, i per això hi
dedicarem bastant més de temps, però, bé, bàsicament els puc
dir que votarem a favor de totes aquelles a les quals no votem
en contra o ens hi abstenguem, perquè són moltes, i, per tant,
també és d’agrair aquest esforç que han fet tots els grups
polítics de fer esmenes, de fer propostes, però, evidentment, hi
ha diferència de criteris. Deia abans que un pressupost, si un ho
lleva d'una partida, ho posa l'altra, evidentment, hi ha tot un
conjunt de qüestions que es consideren o bé que no són
competència de les comunitats autònomes, són més
competències d'ajuntaments o de consells, o bé que ja estan
incloses en altres partides o bé directament que no són... no és
una línia de feina oberta pel Govern de les Illes Balears en

aquest moment, però seria llarg i molest haver-les de detallar
una per una i, per tant, deix damunt la taula aquestes dues
propostes de transacció a l'espera del que diguin els grups
polítics.

Molt bé. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el
Sr. Mascaró.

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

Gràcies, presidenta. Diputats i diputades, ens trobam un any
més amb la tramitació dels pressuposts de la conselleria,
sembla que es podran aprovar en temps i forma un any més i
que seria per vuitè any consecutiu des de l'arribada del govern
del canvi, i que durant la passada compareixença de la
consellera, acompanyada del seu equip, se'ns va poder aportar
més informació de la confecció dels pressuposts per a aquest
2023, així com també del seu contingut més polític per a la
millora dels serveis públics per al benestar de les persones. 

En aquest sentit, en el sentit del reforç de l'escut social, hem
de destacar com en quatre anys la conselleria ha augmentat el
seu pressupost en un 67%, ha passat dels 215 milions del 2015
als 360 per a aquest pròxim 2023, als quals hem de sumar els
52 milions que gestionarà la conselleria destinats a l’ajut social
de protecció per a persones demandants d'ocupació, a fi
d'atenuar els problemes derivats de l'augment del cost de la
vida, principalment de la inflació. 

Per tant, una vegada que ens situam en un any i uns
pressuposts en què deixam enrere les conseqüències més
urgents de la crisi sanitària, podem veure l'evolució i l'augment
pressupostari de la conselleria i de les seves direccions generals
com un reforç del paper dels serveis socials com a quarta pota
i garant de seguretat de l'estat del benestar. 

Tot i que s'augmenta el pressupost i que la conselleria ens
va poder explicar la seva política en cada un dels seus
programes de les direccions generals i de l'evolució d'aquestes,
veiem que es mantenen una sèrie d'esmenes en aquest procés
que es repeteixen any rere any, principalment és així amb el
Grup Popular, ho fan, per exemple, amb algunes esmenes
d'afectació i que, de fet, ja es realitza alguna actuació o que hi
tenen destinades partides que, de fet, són superiors a les que
demana la mateixa esmena i que, per tant, s'han valorat
políticament d'una manera més ferma per part del Govern. 

Rebutjaríem, per exemple, la 12390, per reforçar el
programa d'atenció a la discapacitat, per reduir la llista d'espera
i que, com han parlat altres vegades en aquesta comissió, és un
tema que n'hem xerrat diverses vegades i que vostès saben que
no és un problema d'inversió pressupostària.

D'altres esmenes que es repeteixen i també rebutjaríem, ja
que no són competència estricta de la conselleria o no són un
problema pressupostari són la 12398 i 12393. En aquest sentit,
també n'hi ha d'altres a la Direcció General d’Esports, la 12720
o la 12721, 12409.
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Sí que també, com han dit el Sr. Ensenyat i la Sra. Mayor,
hem ofert transaccionar l'esmena 12413 per poder
descentralitzar els cursos de formació esportiva cap a les illes
de Menorca, Eivissa i Formentera. Ens proposaven 50.000
euros. Creim que és possible afectant 15.000 euros a la
Fundació de l'Esport.

I després, per altra banda, tenim una esmena a la totalitat
del Consorci de Recursos Sanitaris que juntament... va
acompanyant altres esmenes parcials, que també es repeteixen
d'altres anys i que podem entendre des d'una bona intenció per
part del Grup Popular, però pensam que no s'ajusten a la
realitat, per una banda, a la realitat municipal o a les gestions
polítiques ja fetes des de la conselleria amb els mateixos
municipis.

Igualment, com ha dit el Sr. Gómez, la conselleria ja va
comentar el nou pla d'equipaments públics, tant d'obra nova
com de reforma, que es finança amb fons propis i amb fons
europeus, i que al llarg de 2023 avançarà amb nous
equipaments i reformes de residències i centres de dia. 

En tot cas, aquestes esmenes parcials i l'esmena a la totalitat
crec que en podrem parlar amb més profunditat al plenari. 

Respecte del Grup Ciudadanos, on les esmenes sí que són
més detallades i que, per tant, entenem que estan més d'acord
en un sentit més general dels pressuposts, acceptaríem...
votaríem favorablement l'esmena 12298, d'afectació per al
disseny i l’edició de material per a un programa de formació i
jornades per a educadors de temps lliure d'associacions infantils
i juvenils, per a la seva formació i capacitació sobre els drets
del menor que està afectada en 5.000 euros.

I rebutjarem de moment la resta, en veure que enguany no
se n'han presentat a la Direcció General de Cooperació i que se
n'hi inclouen d'altres relacionades amb els menors i també amb
el lleure, com ha explicat el mateix Gómez, relacionades amb
l'esport, amb la mateixa llei d’esports que s'està tramitant en
aquests moments i amb el condicionament d’espais i
equipaments que podrem valorar en el plenari.

Del Grup P arlamentari El Pi, valorar positivament l'esmena
12114 en què, com ha dit el Sr. Ensenyat, s'ofereix una
transacció per convertir-se en una esmena d'afectació; la
resta..., rebutjaríem les esmenes. 

Igualment, les del Grup Mixt, valoram les seves esmenes,
però hi farem un vot contrari avui en comissió.

Per acabar, m'agradaria també posar en valor el rumb i les
prioritats de la conselleria,  m'agradaria també posar en valor
les esmenes que es varen incorporar en ponència i que van
presentar conjuntament els grups que donen suport al pacte per
a activitats d’acompanyament, integració social, així com a
programes de cooperació per a la igualtat o per al suport al
poble sahrauí i al (...).

Per acabar, manifestar de nou l’aposta d’aquest pressupost
per als serveis socials. Crec que és evident i manifest el model
progressista per posar al costat de la gent a l'hora d'afrontar les
desigualtats i la millora de la cohesió social i que respecte

d’aquestes polítiques i aquestes esmenes que quedaran vives
avui, en puguem seguir parlant durant aquesta setmana i en el
plenari.

Res més. Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de rèplica, pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, presidenta, seré molt breu. En primer lloc, al Sr.
Ensenyat de MÉS, que és el primer que ha comentat el tema de
la transacció, agrair aquesta proposta. Consideram que la
quantitat és un poc insuficient, ens agradaria més la de 50.000
euros, però evidentment val més tenir 15.000 euros que no tenir
res, per la qual cosa, si podem començar a descentralitzar
cursos de formació a les illes de Menorca, Eivissa, Formentera
amb aquesta quantia, idò ja ens pareix correcte. Vull agrair
també el suport que em pareix que han dit que hi donarien la
resta de grups.

I després, Sra. Mayor, que és la que ha tengut més interès
a demanar detalls de les nostres esmenes, li he de dir que... bé,
nosaltres consideram que estan prou clares aquestes esmenes
nostres sobre les actuacions concretes que demanam que
s'afectin al Consorci de Recursos Sociosanitaris, i sobretot
perquè s’ha preocupat per aquestes actuacions i algunes de
temes esportius, veim que no té tant d'interès per les esmenes
més de temes socials o de dependència o de discapacitat. Tal
vegada és que sí està més convençuda que són actuacions
necessàries, no entenc -li ho he de dir- que no demanàs tant de
detall sobre la situació dels centres de dia o la situació del
geriàtrics a la consellera quan va comparèixer, perquè, en
definitiva, és la consellera a qui correspon donar comptes de
quina és la seva gestió i en quina situació es troben els
projectes, les obres o el full de ruta que està desplegant i les
negociacions que estigui fent amb els diferents ajuntaments. 

En tot cas, jo la convido que tengui confiança que les
esmenes són positives, són esmenes d'afectació i si no, sempre
tendrà temps evidentment de demanar a la consellera de Serveis
Socials que, a més, és la seva consellera, perquè vostès donen
suport a aquest govern, i és a qui haurien d'haver controlat
aquest suport que donen si realment és efectiu, a no ser que
donin un suport així de... a ciegas, no?, com es diu, per
demanar-li realment si aquestes gestions que estan fetes són
realment correctes i... i si no, idò que les expliqui, evidentment,
en el plenari, quan comparegui. Vostès no han fet ni cap
esmena, vostès no han fet ni cap pregunta en aquestes àrees,
amb la qual cosa ens sorprèn un poc que les demani als diputats
de l'oposició i no a la persona que gestiona la conselleria. 

En tot cas, ja li ho dic, sinó de cara al plenari segurament
que la seva consellera li donarà més explicació, per acabar-la
de convèncer que les nostres propostes són positives, són
d'afectació i l'únic que volen és millorar la gestió que s'hauria
de fet fins ara en aquesta àrea.

Gràcies, Sra. Presidenta.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, presidenta. Veig que les esmenes de... sí, de pactar
algunes, alguna transacció no, alguna aprovació de les nostres
esmenes, que són poques. La portaveu ha estat la diputada
Mayor, d’Unidas Podemos, la qual cosa és d'agrair, agrair el
seu suport, però jo guardava  l'esperança que els altres
portaveus dels altres grups donarien suport a qualque esmena
més perquè, entre altres coses, la de l’OFIM tot i que diu
col·laborar per reduir aquesta situació que hi ha, no és que
assumeixi unes funcions que no li pertoquen per llei, no la
podia fer. Però  això és una resolució a una proposició no de
llei feta el 2019 que no s'està complint. Si vostès miren la
proposició no de llei aprovada per aquesta comissió,
transaccionada, a més, ja es deia de donar suport. Nosaltres
hem materialitzat una quantia que tal volta suposa un recurs
humà, reforçar el contracte que té la conselleria amb Creu Roja
en tema de l’OFIM, amb Creu Roja o amb el concurs que pugui
sortir demà del contracte. Per tant, li plantej vostè que ho
reformuli, que ho reformuli de cara al plenari i en podem
parlar, però si són competències les que hi ha. Si vostè llegeix
l’argumentació ho veurà prou redactada i si no, jo li explicaré
al seu grup i a la resta perquè donin suport.

Quant a la resta d'esmenes plantejades, no es fa un pla
específic per a les entitats de lleure. Si es fes ..., a més a més
cada pic que es convoquen estan les places completament
exhaurides, el que sí demanam és que es faci especialment per
als educadors de temps lliure. Parlam de voluntariat, no parlam
de professionals, que sí ho fan per als professionals tot aquest
tema de formació dels educadors en temps lliure. Això en
aquesta línia ho deia, en aquesta línia va ser la proposició no de
llei. 

Quant al tema de la Llei de l'esport, del que vostès ahir
parlaven, el tema del desplaçament vostès es tornin a plantejar
el tema de la insularitat que tenim quan fan els debats el
Govern de lluitar i estar d'acord, en una línia conjunta per
lluitar contra el fet insular. Però als grups de la nostra
comunitat autònoma han de pagar els clubs, les federacions,
quan s'han de desplaçar a fer competicions fora perquè no els...,
són dins el territori les que (...), a fora no, per la qual cosa la
igualtat... un club de Conca que vulgui anar a competir amb un
club o amb una federació de Vigo no té la dificultat que tenim
nosaltres aquí. Aquí l’han d'assolir els clubs, la qual cosa minva
el seu pressupost que li dóna la direcció general per a altres
temes. Per això nosaltres posam un esforç. Si vostès consideren
que no és una suficient quantia, parlin amb la direcció general
i ens facin una proposta, i nosaltres la hi acceptarem, perquè
ells coneixen que aquesta situació és una demanda dels clubs. 

Vull dir, també que en tema de..., vostès no s'han pronunciat
sobre el tema de menors. No sé si per ventura en el plenari hi
ha esperances. Entre altres coses, no són quanties molt
desorbitades, però crec que aquests diputats d'aquesta comissió,
sobretot els que donen..., els que formen part del Govern o
donen suport al Govern, haurien de parlar un poquet de la

situació dels menors, dels centres socioeducatius. Ja no li parl
que parlin de l'informe de la missió sinó de demandes que els
educadors i els treballadors d'allà fan en aquest sentit. I
aquestes són les nostres propostes. 

Finalment diré, perquè ha sortit a debat, el tema de la
partida que surt de l'Oficina Balear de la Infància... perdoni, de
l'Oficina de Prevenció de Delictes de la Corrupció. Aquest
partit, el nostre grup parlamentari no aprovarà cap esmena que
suposi el desmantellament d'aquesta oficina de cap partida. Ja
sigui l'argument que vulguin fer vostès en temes de pobresa o
en temes de lluita contra el càncer. Mai no la farem, perquè
entenem que a aquesta comunitat autònoma, pels antecedents
i encara per algunes línies que s'han dut, és imprescindible que
aquesta oficina faci complementàriament si pertoca o no
arribar-hi amb Fiscalia el treball de prevenció i el treball també
de persecució i denúncia d'aquests delictes que puguin cometre
treballadors, funcionaris públics i alts càrrecs. I, evidentment,
sabem que les entitats també comparteixen aquesta filosofia.
Nosaltres acceptarem qualsevol transacció, qualsevol
modificació d'aquestes partides que es treguin d'una altra
banda. De fet, nosaltres hem fet propostes i altres grups, li
donarem suport que han fet altres grups en temes de pobresa,
en tema de dependència, en temes de vulnerabilitat i en tema de
lluita contra el càncer, malgrat sigui la patologia oncològica
que sigui. 

Jo li volia comentar a la Sra. Font que està més que
argumentada la seva proposta. Nosaltres ens abstendrem perquè
el que li deia, Sra. Font, li volia dir abans, no és una qüestió
només de pla d'infraestructures sinó de competències, perquè
entenc que per ventura he d'estudiar si les ha de assolir la
mateixa comunitat autònoma del Pla d'infraestructures
sociosanitàries o realment l’ha d’executar un ajuntament o l’ha
d’executar el Consell Insular de Menorca. Li farem abstenció,
però arribarem al plenari a veure-ho.

Quant a les esmenes d'El Pi, majoritàriament nosaltres li
hem donat suport. Volia fer -si tenc encara uns segons-, una
referència a les propostes que ha fet El Pi, perquè algunes sí
que les compartim. L’únic és, Sra. Pons, nosaltres o vostè sap
que nosaltres demanàvem que es pogués dur a terme aquesta
legislatura, i veim que no es podrà fer i no crec que es pugui fer
tampoc el 2023, la figura del Síndic de Greuges. Saben que
nosaltres demanàvem que aquest defensor del menor, que no hi
és, que és un director general de l'Oficina de la Infància i
l'Adolescència, i el defensor de la gent gran, que nosaltres
compartim que hi ha d’haver, vagi a través de l'Oficina que
depèn d’aquest parlament, que hauria de dependre
estatutàriament d’aquest parlament, que és la Oficina del Síndic
de Greuges.

A la resta nosaltres li donarem majoritàriament suport...

LA SRA. PRESIDENTA:

Vagi acabant.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

... i abstenció -ja acab-, i abstenció al que suposa el tema
d'infraestructures. Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi té la paraula la Sra.
Pons. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies. Breument donar les gràcies també pel suport a
aquesta esmena 12114, una esmena que ja va quedar aprovada
l'any passat i que ja va quedar aprovada com a proposició no de
llei, que a hores d'ara ja hauria d'estar en marxa, aplicada i les
mediadores familiars ja haurien de cobrar. Però, en qualsevol
cas, gràcies i esperam que molt aviat es corregeixi tot allò que
s'hagi de corregir perquè aquesta gran feina que fan els
mediadors i mediadores majoritàriament pugui tenir la
recompensa i almanco estar equiparats a la resta de l'Estat. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula la Sra.
Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN: 

Gràcies, Sra. Presidenta, però no en farem ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

En torn de contrarèplica, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos, té la paraula la Sra.  Mayor.

LA SRA. MAYOR I ABAD:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, només respondre a la
Sra. Riera. És que m'ha sorprès molt la seva resposta, Sra.
Riera, perquè vostè ha començat la seva intervenció dient que
s'expliquen les esmenes a ponència, les expliquen comissió,
després al ple, que podem arribar a grans enteniments i que si
tenia alguns dubtes o... bé, doncs, resoldre que evidentment li
poguéssim dir. Així m’he expressat jo. Jo no li he de demanar
res a la conselleria perquè són vostès que han presentat
aquestes esmenes. Entenc que si tenim dubtes a l'hora de donar
suport, doncs, el lògic és demanar-li en què es basen? Perquè
aquesta informació nosaltres és totalment el contrari i era per
contrarestar. Però bé, s'ha vist clarament que... o almenys és la
meva sensació que, bé, que aquí del que es tracta simplement
és fer una quota d’esmenes als pressuposts per poder justificar
una mica la feina; perquè no m'ha explicat res dels continguts
dels dubtes que ha tingut. 

Ho lament molt, ho lament molt perquè m'hagués agradat
una mica de feedback, com sí ha fet el Sr. Gómez, de
Ciutadans, que sí les ha explicat, i això ens dóna una mica més
de clarificació per poder seguir una mica amb el debat per
veure si al plenari podem arribar a algun tipus d'acord, però bé,
les seves respostes no m'han donat cap informació més
addicional sinó que m'han omplert encara una miqueta més de
dubtes perquè veig moltes esmenes sense sentit i seguim sense
trobar-li sentit. Així que res. 

A la resta de partits, bé, ho hem deduït, crec, trob que pel
que han dit, sí que s'accepten les dues transaccions, així que si
tot va bé, avui aprovarem tres esmenes.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula el Sr. Ensenyat.

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT: 

Sí, gràcies. Només agrair que s'hagin acceptat les
transaccions. Res més. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el
Sr. Mascaró. 

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

No en faré ús tampoc, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Per fixar la seva posició, té la paraula la Sra. Ribas, pel
Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares.

LA SRA. RIBAS I MARINO: 

Gracias, presidenta. Me remito íntegramente a lo
manifestado en el debate mantenido ayer a las cuatro de la tarde
en esta misma comisión y reitero nuestra intención de
abstenernos en la mayoría de enmiendas. No obstante,
votaremos en contra de aquellas que empeoran aún más estos
nefastos y ruinosos presupuestos, y nuestro voto será afirmativo
únicamente en aquellas enmiendas que pretenden y que
creemos que de ser aprobadas podrían mejorar
significativamente la vida de los ciudadanos. 

En este caso y en esta comisión de Asuntos Sociales serán
bastantes las enmiendas a las que votaremos que sí, porque
precisamente este es uno de los sectores de la actividad pública
que nosotros consideramos que tiene mayor justificación y que
debe ser especial motivo de atención por parte de los poderes
públicos; en concreto me refiero a la mayoría de las enmiendas
presentadas por el Partido Popular. En el resto, como digo, o
nos abstendremos o votaremos en contra porque empeoran
todavía más estos presupuestos.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias. Passarem a la votació de les esmenes a la Secció
17, Conselleria d'Afers Socials i Esports. Començarem amb la
votació de les esmenes del Grup Parlamentari Popular, que
s’han intentat agrupar. Si veim que no ens entenem, passarem
a votar-les una a una.
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Començam la votació amb les esmenes del Partit Popular.

Esmenes 12392, 12402, 12403, 12405...

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidenta, disculpe. Es que este no es el guión que yo
tengo, que me han pasado. Entonces, me es imposible votar de
esta forma.

LA SRA. PRESIDENTA:

Vale, pues votaremos individualmente, enmienda por
enmienda.

(Remor de veus)

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

Deman, no es pot fer per grups?

LA SRA. PRESIDENTA:

Està plantejat per grups, però ...

EL SR. MASCARÓ I BOSCH:

... però si qualque grup vol votació separada es demana.

LA SRA. PRESIDENTA:

Iniciam la votació de les esmenes una per una.

Votació de l’esmena del Grup Popular 12389.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Perdoni, Sra. Presidenta, aquesta esmena tenia una proposta
de transacció, 12389. Perdoni, perdoni, no. Disculpi.

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12390.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12398. Així és com està al seguiment que tenim
tots. Portam ja cinc debats i no hi ha hagut tants problemes com
ara. No ho entenc.

Votació de l’esmena 12398.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12395.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12396.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12397.

Vots a favor?

Vots en contra?
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Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12399.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12406. Esmena 12406.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12448.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12391.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12408.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12393.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12394.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12412.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12724.

Vots a favor?
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Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12410.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12411.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12720.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12721.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12409.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12722.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

Algú no ha votat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Repetim la votació de l’esmena 12722.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12723.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12404.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12413.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12392.

Vots a favor?

Vots en contra?

(Remor de veus)

Repetim la votació de l’esmena 12392.

Vots a favor? 

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12400.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12401.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12402.

Vots a favor? 

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12403.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12405.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.
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LA SRA. PRESIDENTA:

12407.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12599.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12600.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12691.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12706.

Vots a favor?

Vots en contra?

(Remor de veus)

Repetim la votació de l’esmena 12706.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12297.

(Remor de veus)

Ah, perdó. Passam a la votació de les esmenes presentades
pel Grup Parlamentari Ciudadanos. Esmena 12297.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12298.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12299.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

12295.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12296.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

12323.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Remor de veus)

Repetim la votació de l’esmena 12293.

Vots a favor?

Vots en contra?

(Remor de veus)

Ah, d’acord, d’acord, perdó.

Esmena 12323. 

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12293.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12294.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12279.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears. 

Esmena 12111.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12115.
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Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada 12114.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12110.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12112.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena...

LA SRA. SECRETÀRIA:

No, jo compt les mans que veig.

(Remor de veus)

Repetim la votació de l’esmena 12112.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12113.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Mixt, Més per Menorca.

Esmena 12849.

Vots a favor?

(Remor de veus) 

12849.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 6 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

12848.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 6 abstencions. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

12868.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 6 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

I esmena 12857.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 6 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Una cosa, senyors diputats, a veure, partim tots del mateix
seguiment, però hi ha grups que ens faciliten la seva guia de
vot. Si abans de començar el debat ho feis arribar a aquesta
mesa, la lletrada por fer les agrupacions i no hem d’anar
esmena per esmena, que és com ho hem fet fins ara, però és una
cosa que ens han de facilitar des dels grups parlamentaris.

Gràcies.

Ens veiem a les 17.00 hores, perdó a les 16.45 hores.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb la Secció 18, Conselleria de Salut i Consum,
amb les seccions i entitats afins. Els pregaria un poc de silenci.

I, en primer lloc, també els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. PONS I SALOM:

Sí, presidenta, Lina Pons substitueix Josep Melià.

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT:

Miquel Ensenyat substitueix Joana Aina Campomar.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Isabel Borrás substitueix Antoni Costa.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Juanma Gómez substitueix Marc Pérez-Ribas.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Irantzu Fernández substitueix Pilar Costa.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Antonio Sanz substitueix Josep Castells.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes a la totalitat del Grup Parlamentari Popular a la
Secció 18, Conselleria de Salut i Consum RGE núm. 12534/22;
Secció 60, Servei de Salut de les Illes Balears, esmena RGE
núm. 12535/22; Secció 74, Agència de Salut Pública de les
Illes Balears, esmena RGE núm. 12536/22; E22, Gestió
Sanitària i Assistencial de les Illes Balears, GESAIB, esmena
RGE núm. 12537/22; F12, Fundació Banc de Sang i Teixits de
les Illes Balears, esmena RGE núm. 12538/22; F14, Fundació
d’Investigació Sanitària de les Illes Balears, IdISBa, esmena
RGE núm. 12539/22.

Esmenes parcials del Grup Parlamentari Popular a la Secció
18, Conselleria de Salut i Consum, al programa 411E,
finançament sanitari, esmenes RGE núm. 12540, 12541, 12542,
12543, 12544, 12545, 12546, 12547, 12548, 12549, 12550,
12551, 12552, 12553, 12554, 12555, 12556, 12557, 12558,
12559, 12560, 12561, 12562, 12563, 12564, 12565, 12566,
12567, 12568, 12569, 12570, 12571, 12572, 12573, 12574,
12575, 12576, 12732, 12677, 12678, 12679, 12698, 12699,
12704 i 12705/22; al programa 541A, recerca i
desenvolupament, esmena RGE núm. 12739/22.

Pel Grup Parlamentari Ciudadanos. Secció 18, Conselleria
de Salut i Consum, al programa 411A, direcció i serveis
generals de la Conselleria de Salut i Consum, esmena RGE
núm. 12243/22; al programa 411E, finançament sanitari,
esmenes RGE núm. 12237, 12242, 12244, 12247, 12275,
12245, 12276 i 12277/22; al programa 413A, acreditació,
docència i recerca en salut, esmena RGE núm. 12249/22; al
programa 413B, prevenció de la malaltia i promoció i
vigilància en salut pública, esmena RGE núm. 12246/22; al
programa 541A, recerca i desenvolupament, esmena RGE núm.
12278/22; F12, Fundació Banc de Sang i Teixits de les Illes
Balears, esmena RGE núm. 12248/22.

Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears.
Secció 18, Conselleria de Salut i Consum, al programa 411A,
direcció i serveis generals de la Conselleria de Salut i Consum,
esmena RGE núm. 12181/22; al programa 411D, planificació,
avaluació i cartera de serveis, esmena RGE núm. 12124/22; al
programa 411E, finançament sanitari, esmenes RGE núm.
12125, 12164, 12177, 12179 i 12180/22; al programa 413B,
prevenció de la malaltia i promoció i vigilància en salut
pública, esmena RGE núm. 12116/22; al programa 541A,
recerca i desenvolupament, esmena RGE núm. 12117/22;
Secció 60, Servei de Salut de les Illes Balears, al programa
411B, administració i serveis generals de l’assistència sanitària,
esmena RGE núm. 12119/22; al programa 412A, Atenció
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Primària de Salut, esmenes RGE núm. 12118, 12122, 12120,
12121 i 12123/22.

Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, Secció 60,
Servei de Salut de les Illes Balears, al programa 412A, Atenció
Primària de Salut, esmena RGE núm. 12864/22; al programa
412C, assistència sociosanitària, salut mental, esmena RGE
núm. 12873/22.

Pel Grup Parlamentari Mixt, Gent per Formentera, Secció
60, Servei de Salut de les Illes Balears, esmena RGE núm.
12828/22.

Per a la defensa conjunta de les esmenes i per part del Grup
Parlamentari Popular, té la paraula la Sra. Borrás.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta. Bones tardes, diputats i diputades. Ens
enfrontam avui als darrers pressuposts d'aquesta legislatura, i
per això els hem repassat en profunditat. Són uns pressuposts
importants, més de 2.100 milions d’euros, que haurien de ser
suficients per  millorar la nostra sanitat, igual que ho haurien
d'haver estat els de l’any passat, i no ha estat així, perquè mai
no havíem tengut mals resultats en salut, perquè no havíem
tengut mai aquestes llistes d'espera, que empitjoren els resultats
en salut, ni per a intervencions quirúrgiques, ni per a consultes.
Mai no havien baixat les enquestes de satisfacció, la satisfacció
dels malalts ha baixat, no havien tengut mai amenaces de vaga
i ara en tenim una per al mes de gener. Els professionals no
poden més, però tampoc no pot més la ciutadania. Per aquest
motiu, presentam una esmena a la totalitat que debatrem en el
ple. 

Avui ens centrarem en les esmenes parcials. El primer que
ens va cridar molt l'atenció varen ser les esmenes parcials del
Partit Socialista i dels grups que li donen suport, que el Govern
es presentés a si mateix per al manteniment de les seves
instal·lacions, és una cosa que sorprèn i sorprèn, a més, que
fossin les mateixes esmenes que l'any passat, però a la meitat,
la meitat de les quantitats que varen esmenar i ara les han
tornades esmenar, però dividides per dos. Sorprèn que ni tan
sols sàpiguen gestionar el manteniment dels seus centres i de
les seves instal·lacions. Hi ha hagut molt d’ajuntaments que ho
han hagut de fer, com per exemple Alaró, que ha hagut
d’arreglar les persianes del seu centre de salut. 

Però passem a les esmenes. El Sr. Gómez ahir em va dir que
en lloc de fer una nova PNL, hauria de mirar què havia passat
amb la moció que havien fet el mes de març i precisament totes
les esmenes que hem fet enguany, anaven dirigides a aquesta
moció, a tots els punts, que crec que degué ser un descuit que
va tenir el Govern i ens va aprovar tota aquesta moció.

Les esmenes precisament van dirigides, quasi totes, a allò
que plantejàvem en aquella moció, que ja dic i repetesc, que va
ser aprovada, però encara no s’ha fet res, perquè el primer que
hem de solucionar és el problema més important que tenim, el
més urgent i és la fuita de talent. El Partit Popular amb aquestes
esmenes el que vol és fidelitzar els professionals, de fet és
l’esmena més grossa que tenim i hem de començar amb una

retribució d’aquests professionals justa, digna i adequada a la
seva dedicació i als seus coneixements. 

Avui mateix, berenàvem llegint als diaris, que se’n van els
cardiòlegs d’Eivissa a una comunitat autònoma, precisament
del Partit Popular, que el Govern diu repetidament que
acomiaden gent. D’Eivissa se n’han anat metges i infermeres
d’Atenció Primària, cardiòlegs, oncòlegs i psiquiatres, les tres
especialitats més importants, perquè són les especialitats que
curen les tres causes de mort més freqüents en el món, que són
malalties circulatòries, el càncer i les malalties infeccioses. Per
tant, se’n van cardiòlegs, que curen les malalties circulatòries;
oncòlegs, que curen les malalties o els tumors, la segona causa
de mort; i se’n van els metges d’Atenció Primària, que podrien
aturar moltíssimes infeccions. Si passam a les causes més
freqüents de consulta, aquí s’ha repetit moltes vegades, són la
salut mental, la patologia osteomuscular, ansietat, malestar
emocional, artrosi i dolor articular en general. Idò, se n’han
anat 2 traumatòlegs d’Inca i 7 de Son Llàtzer i no tenim encara
els 7 psicòlegs que ens prometeren l’any passat.

Un altre problema que tenim és la cronicitat, l’envelliment
de la població. Hem fet esmenes perquè hi hagi servei de
geriatria i hi hagi més professionals a l’Hospital General, que
se n’han jubilat 7, que eren els únics que detectaven aquesta
patologia crònica i no els han substituït. Tenim, a més, falta de
metges cada dia a urgències, tant a part forana com als PAC de
Palma. Ja no poden dir més que són problemes estructurals,
hem de prendre mesura; per això, també hi dedicam una
partida. És el punt de la moció del mes de març que deia
“adecuar las plantillas”, perquè, com els deia ahir, si ha
augmentat la població des de 2015 un 11% i la demanda s’ha
disparat un 20%, el que no podem fer és augmentar la xifra de
facultatius a un 5,7%. 

Dedicaríem també una part a cobrir les places MIR i EIR
que no estan ofertes, estan acreditades, però no estan ofertes.
Això és, de 73 places acreditades, només se n’han demanat 61
de metges de família i de 36 places d’infermeria familiar i
comunitària acreditades només se n’han demanat 26. Tampoc
no s’han demanat totes les matrones que es podien demanar. A
aquests problemes hi dedicam diverses partides. Això també és
la moció que demanàrem..., és un punt de la moció que
demanàrem el mes de març.

Dedicam partides a augmentar -un altre dels punts d'aquesta
moció- la cartera de serveis, com han fet a moltes comunitats
autònomes. Moltes comunitats autònomes del Partit Popular
han augmentat la cartera de serveis d'Atenció Primària. Això
significa que qualsevol metge d'Atenció Primària pot demanar
les mateixes proves que es poden demanar a  un hospital. Aquí
estan capades les proves, els metges d'Atenció Primària no
poden demanar una ressonància. Bé, doncs en aquest sentit hem
demanat els mapes per poder monitoritzar tota la tensió arterial
de la població. 

També volem estudiar per què no es fa ús de les noves
tecnologies, com per exemple de la teledermatologia, per poder
esbrinar per què no ho fan i donar-los una partida per aquí.

Si parlam d'infraestructures destinam diverses partides a
infraestructures perquè vegem la lentitud que té aquest govern
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que comença a anunciar una cosa el 2016 i encara no l'ha
acabada, s'han anunciat 9 centres de salut i encara no n’han
acabat més que un a cada illa. Demanam partides per a aquestes
infraestructures. També demanam infraestructures per a
Menorca i reparació de les existents. També en demanam per
a Formentera i Llucmajor. 

Si parlam de salut pública s'hi ha dedicat fins ara una part
molt petita del pressupost i no ha augmentat tal com recomanen
les autoritats internacionals, i des de la COVID ha estat encara
més clar que s'havien d'augmentar les xarxes de vigilància. Per
això, hi destinam una partida, que són una sèrie de metges que
hi ha a cada centre de salut que es dediquen amb uns protocols
determinats a mirar les persones que poden tenir la grip i així
es pot tipar i saber quin cep augmenta de grip i ara de COVID.
Destinam una partida a reforçar aquesta xarxa sentinella. 

I, com que no tot han de ser assistències a malalties sinó que
també l'hem de prevenir demanam unes partides per a vacunes,
el rotavirus -aquí tenim un bebè que per ventura  protesta
perquè té mal de panxa i podria ser un rotavirus-, idò en
aquesta comunitat autònoma encara no vacunam de la causa
més freqüent de diarrea en els infants, que és el rotavirus.
Demanam 1 milió d’euros per vacunar de rotavirus.

Aquí la consellera va reconèixer que teníem un problema de
vacunació, demanam que..., de vacunació no, va reconèixer que
teníem un problema de registres, que sí vacunàvem bé, però
registraven malament. Per tant, fem un esforç de credibilitat, la
creim, i demanam una partida perquè es registri millor i perquè
s'integrin els registres amb el ministeri, perquè si no, és que
som la pitjor, la pitjor comunitat en tota la cobertura vacunal:
de meningitis, de tosferina, triple vírica... de tota.

També demanam unes campanyes específiques per a
cadascuna de les malalties que es poden prevenir amb vacunes,
i acceptarem la transacció que ens han proposat, en lloc de
200.000 euros, més valen 100.000 que res, per la qual cosa sí
que l’acceptarem.

Dedicam també una partida a prevenció de càncer de mama,
de cèrvix i de còlon perquè les cartes que s'envien han d'arribar
a totes les persones, no només a una part. No ens ha de quedar
Ponent sense que arribin les cartes, han d'arribar a tota la
població i ho hem d’avaluar. Per tant, hi dedicam una partida. 

Les estratègies de salut s'han d'avaluar. L'any passat em
digueren que s’avaluaven, però no ha sortit cap resultat i això
és sospitós que vagi malament, que és el que pensam. Si anàs
bé ràpidament farien un poquet de màrqueting amb els
resultats. Hem de començar el programa de prevenció de
càncer de cèrvix reglat, d'una manera reglada; ara només arriba
al 22% de les dones a què hauria d'arribar i no totes les dones
tenen 100 euros per poder fer-se una citologia i fer un
seguiment ginecològic. Per això hi hem de destinar una partida
i ha de començar com més aviat millor.

 Per finalitzar, destinam una partida per reforçar la unitat de
qualitat de la conselleria, de la Direcció General d'Avaluació i
Acreditació perquè només hi ha una persona i perquè vegeu la
importància, ja sé que no en fareu ni cas, però perquè vegeu la
importància que té una persona que acredita els hospitals, ... els

hospitals autoritzen quan comencen i cada deu anys es renova
l'autorització. No s’hi torna, no hi torna a anar ningú a
inspeccionar l’hospital en deu anys. Si acreditam els hospitals
el que fem és que cada quatre anys es reacrediten, però cada
any hi va un auditor a revisar els resultats que tenen i els
indicadors clau del Sistema Nacional de Salut. Per tant, només
hi ha una persona i creim que s'hauria de reforçar, perquè
només Madrid i Catalunya i molt poques comunitats avaluen
els seus resultats en salut i poden saber com van. Per tant,
demanam una partida per augmentar el personal, per reforçar
la unitat de qualitat. 

I també demanam una esmena per augmentar l’IPC als
malalts desplaçats fora de l'illa. Si teniu qualque dubte més, ja
us l’aclariria. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Gómez.

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA: 

Gràcies, presidenta. Nosaltres hem presentat una sèrie
d'esmenes i vostès veuran una que per a nosaltres és cabdal i
que ha estat objecte de debat en comissió i en plenari durant
quasi tota la legislatura, però, evidentment, els dos darrers anys
ha estat bastant intens, que és la reflexió que ha de fer aquesta
comunitat autònoma, que ja ha fet ja i, per tant, la reivindicació
que ha de fer, que tenguem una autèntica eficàcia en el tema de
captació i sobretot de fidelització del personal que surti de la
nostra facultat de Medicina, però també dels que venguin aquí
o fins i tot perquè no hi hagi fuita d’aquests professionals. Per
tant, nosaltres hem fet dues esmenes a una partida
pressupostària, una d'afectació i una d'addició, perquè entenem
que és una prioritat i, per tant, entenem que un altre..., en
aquest cas, a partir que nosaltres proposam reduir-la és una
partida..., sabem que és d'una altra conselleria, però que pot ser
assolida perfectament la gestió d'aquest fons directament per la
direcció general. 

Aleshores, és per a la captació i la fidelització de
professionals sanitaris i sociosanitaris a  les àrees d'Atenció
Primària, que és on manquen sobretot aquests professionals, en
temes de facultatius, en tema de medicina familiar i comunitària
i també els professionals d'infermeria que surtin formats i
puguin tenir la destinació d'acord amb la seva capacitació i
formació;  parlam dels infermers i infermeres especialitzats. Per
tant, aquesta, per a nosaltres, és un gruix important i que
defensarem aquí i en el plenari. Sabem que s'ha avançat en
qüestions, però que no arriben ni molt manco i, per tant, s'ha de
pressupostar la dotació adient, com a mínim, perquè sigui
l’incentiu en la línia també d'assolir els (...) possibles
complements d'indemnització per residència, el que es diu el
plus d'insularitat, però sobretot fer atractiva i sobretot justa la
retribució amb la discriminació que tenen respecte d’altres
comunitats autònomes pels costs de la insularitat. No és que
cobrin més o manco, no és una qüestió de comparatiu de
retribució sinó del cost que té la nostra comunitat autònoma i
que encara fins i tot hem de desplaçar metges i metgesses a
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altres illes des de l'illa de Mallorca essencialment per donar una
cobertura amb equitat i territorial a la nostra comunitat
autònoma. 

Per altra banda, nosaltres demanam, a una altra partida, una
dotació permanent de serveis de geriatria a les àrees de salut de
la nostra comunitat autònoma, tant de facultatius com
d'infermers especialitzats en geriatria. 

Una altra de les mesures que nosaltres demanam és
sobretot, i com a complement de la primera fase a què es va
comprometre la consellera arran del congrés que es va fer amb
la  societat científica d'al·lergologia aquí a les Illes Balears que
va tenir..., l’espanyola a les Illes Balears, es va comprometre a
posar en marxa dins l'any 2024 una primera dotació d'aquesta
especialitat, d'aquest servei, però entenem que és insuficient
perquè pugui donar cobertura a desplaçar-se des de Mallorca,
que és el que suposa la primera fase, a la resta de l'àrea de salut
de les Illes Balears, per tant, proposam una partida de suport
per garantir aquestes consultes, també amb la resta d'àrees de
la resta dels hospitals, per un valor de 210.000 euros
inicialment.

En temes de salut mental i sobretot per un debat del
Col·legi Oficial de Psicologia de les Illes Balears de
reivindicar, i ho ha fet a la Comissió de Salut, a través de la
compareixença del seu degà, la implementació de major
nombre de psicòlegs clínics per abaixar aquesta ràtio que ha de
ser l'adequada a la població, que és de 10 professionals cada
100.000 habitants. Per tant, demanam una partida, entenem que
és important, però l’escassesa d’aquests professionals és
important i, sobretot amb la situació de deteriorament de la
salut mental i del benestar emocional de la ciutadania, com
demostren les dades estadístiques. 

Una qüestió que és un repte encara per al nostre servei de
salut, per als nostres centres i unitats bàsiques de salut, és que
no tenguem els serveis sanitaris en el sentit dels serveis de
vàters, de serveis públics, de serveis de salut adaptats, per
exemple, a les persones ostomitzades i a persones amb malaltia
inflamatòria intestinal, que la tenen altres ajuntaments que han
facilitat, però que la nostra xarxa de centres i àrees de salut i
unitats bàsiques encara no la tenguin, fins i tot alguns hospitals
o que en tenguin insuficients que facin que s'hagin de desplaçar,
creim que és necessari que faci assolir-lo des dels equipaments. 

Vostès coneixen la reivindicació que hi hagi un servei
millor i permanent durant tot l’any del SAMU 061 amb serveis
d'assistència d'un vehicle VIR per desplaçar els facultatius, si
s'escau, però sobretot des del servei vital avançat, que és
necessari per arribar a temps just i a qualsevol destinació de
l'illa de Menorca i l'illa d'Eivissa. Entenem que l'estructura de
la base del 061 a l'illa de Formentera no faria falta i per això,
de moment, nosaltres no l'hem reivindicat.

Altres actuacions que vostès veuran aquí són els
compliments i que no els veim materialitzats, de les resolucions
d'aquesta comissió, i, per tant, d’aquest parlament, a
proposicions no de llei respecte del tema de salut mental i que
vostès veuran que fan referència, per exemple, també, una
única la Direcció General de Consum, perquè faci aquest
estudi, arribi aquesta informació dels recursos que les persones

electrodependents tenen pel tema del bon ús energètic. Hi ha
molta gent a la qual encara no està arribant, record que les
persones drogodependents obligatòriament han de consumir
energia per prescripció i, per tant, tenen un sobrecost afegit
important. 

Finalment, nosaltres apostam -va ser objecte de debat en
aquesta comissió- per l’IdISBa, pel tema de la Fundació Institut
d'Investigació Sanitària, i especialment per a la part biomèdica,
per a captació de talent i innovació i transferència. 

Respecte del nostre posicionament -quin temps em queda,
presidenta? 4 minuts, d’acord. Per tant, tenc temps de
posicionar-me un poc amb les esmenes presentades.
Començaré, per exemple, per les esmenes de Més per Menorca,
del Grup Mixt, i he de reconèixer... -en aquest cas, li trasllada
vostè, és que hi havia la Sra. Font abans-, estam molt satisfets
que es faci una esmena, i nosaltres li donarem suport, perquè
entenem que acompleix l'informe de la missió en tema de ..., en
aquest cas, vostè proposa la concertació de places. Nosaltres li
donam suport, és el que vull dir, a centres d'atenció
especialitzada per als joves amb trastorns de conducta, és un
objectiu. M'ha agradat que hi hagi un grup parlamentari, en
aquest cas, que dóna suport al Govern, que aposti per aquestes
mesures importants i valentes, i nosaltres els donarem suport.

Li he de dir, ara sí, Sr. Sanz, que amb les mesures que vostè
planteja a l'àmbit de l'illa de Formentera, a l'àrea de salut, l'illa
de Formentera, l'Hospital de Formentera, i també em sembla
que la fa a algunes unitats, tant el tema del que suposa de
millora de les instal·lacions, com augmenta la plantilla, com no
pot ser d'una altra manera, com nosaltres venim manifestant el
suport a l'Hospital de Formentera i a l'atenció sanitària, de la
seva atenció primària i d'urgències, nosaltres li donarem suport
a cada una de les esmenes presentades, em sembla que són
quatre almanco, ja li dic que són totes.

Respecte de les esmenes presentades pel Partit Popular, que
són bastants, nosaltres hem de dir que ens abstenim en el que
suposa ... ho hem fet per pràctica, perquè entenem que per això
hi són les esmenes parcials, i vostè remet a les esmenes a la
totalitat que han fet a les seccions, als programes i a les
seccions especialitzades dels ens públics de la conselleria,
vostès han fet una sèrie d'esmenes que proposen millorar. Per
tant, nosaltres no podem donar suport a una esmena a la
totalitat sense conèixer el suport que es donarà a les esmenes
parcials. Per tant, farem abstenció a les 534, 35, 36, 37, 38 i 39.
Nosaltres ens abstenim a totes aquelles esmenes, en principi, i
les debatrem a plenari, on hi ha una absència de concreció. Jo
li deman que la seva oportunitat la pugui desenvolupar més,
perquè que és un suport de cents mils d'euros al Pla de família.
Jo crec que s’han de focalitzar quines actuacions concretes del
Pla... perdó, del Pla de família, dels plans de salut, on
concretament vostès troben que no és suficient la dotació o les
mesures que es desenvolupen. L'objecte i finalitat trobam que
s'han d’ajustar un poc més que les quanties que vostès
proposen. 

I llavors hi ha esmenes on nosaltres ens abstendrem. Li
podria indicar que són pròpies de capítol 7, no poden demanar
una transferència del capítol 4 a justificacions que no es podran
fer, les infraestructures o els equipaments han d'anar a capítol
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7, però crec que si li accepten l'esmena, ja farà la modificació
de crèdit, de partides que pertoca.

Quant a sí, sí a tot el que siguin tant afectacions com a
addicció a estratègies, actuacions o creació de noves
prestacions de cartera de prestacions, perquè tenguem una
equitat, igualtat d'oportunitats que tenen altres comunitats
autònomes, les seves prestacions, perquè entenem que no volen
ser més que ningú, però no volen ser manco quant a cartera de
vacunació, quant a serveis, entre altres coses, vostè ha comentat
el tema del triatge del càncer de cèrvix, és fonamental i, a més,
és una reivindicació de la associacions que treballen la
prevenció del càncer. 

Quant a atenció primària, ja li dic que li donarem suport a
totes les que volen reforçar, al tema, també, de materialitzar els
recursos humans com materials, nosaltres ho hem fet amb la
dotació de captació i fidelització, vostès ho fan amb dotació de
diferents personals. I quant a salut mental, també nosaltres li
donarem.,

Ja li dic que no donarem suport als grups que han presentat
esmenes a tot el que pugui suposar buidar l'Oficina
anticorrupció. Ja li he dit que a l'esmena 732, Sra. Borrás, no li
donarem suport, ho he comentat abans en el debat de la secció
17, ni tampoc a minvar el deute públic, la secció 34 pròpia, que
és deute públic, ja ho vàrem dir a la nostra línia d'esmenes i de
propostes. Entenem que deute públic no s’ha de reduir de cap
partida, per molt legítima que sigui la proposta que vostès facin
de millorar qualsevol servei sociosanitari. 

I quant a les esmenes d'El Pi, majoritàriament donarem
suport a totes excepte, i nosaltres també creim que és coherent
amb el debat que ha fet El Pi Proposta per les Illes, quant que
els fons de l'ITS siguin destinats a l'objecte de l’ITS, i en aquest
cas, la mesura que vostès proposen en temes d'investigació no
és ... i, a més, que no va a la investigació del tema de turisme
ni de sostenibilitat, sinó que va amb una altra línia
sociosanitària. Per tant, per coherència amb el nostre discurs,
no li donaré suport a l'esmena 12117, a la resta sí, com ja he
comentat abans.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Gómez. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta
per les Illes, té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Explicaré breument quines són les
nostres esmenes o aquelles que consideram més importants, en
total n'hem presentat 15 en aquesta secció18 de la Conselleria
de Salut i Consum.

Entre d'altres, la 12116, d'impulsar campanyes informatives
de sensibilització i de prevenció de trastorns de la conducta
alimentària entre els joves i adolescents. Vostès saben que
aquest grup parlamentari sempre ha reivindicat, ha lluitat, ha
defensat la necessitat de la prevenció i de tenir cura de la nostra
salut mental, s'incrementen aquests trastorns de conducta

alimentària, ho vàrem veure clarament amb pandèmia, i
nosaltres creim que amb una prevenció adequada, una
informació, una pedagogia i una feina de psicòlegs, metges i
nutricionistes en aquesta comunitat autònoma, els nostres joves
sabrien perfectament com pujar la seva autoestima i entendre
que és allò que els distorsiona quan s'han de d'alimentar o
deixar de fer-ho. Per tant, hem posat una quantia de 100.000
euros, creim que no és exagerada, però sí necessària. Per tant,
esperam el seu vistiplau.

La 12117, així és, augmentar la partida per a investigació a
la Fundació d' Investigació Sanitària de les Illes Balears per una
quantia de 2,5 milions. Nosaltres, si se’ns fes una esmena o una
transacció d'afectació perquè sigui amb una altra partida, ens és
igual d'allà on les conselleries i els grups parlamentaris treguin
els doblers per poder fer efectives les nostres peticions. 

També, per altra banda, destacar l'esmena 12120, de
"sanitaritzar" els equips de rescat de muntanya, també
incrementar la partida de personal d'atenció primària per tal que
el Govern absorbeixi els administratius del centre de salut. Vull
recordar, com passa en altres àrees, també, en alguns municipis
encara paguen els ajuntaments en virtuts d'uns convenis
desfasats.

No m'allargaré massa més, sí destacar -com deia-, a part
dels trastorns de conducta alimentària, nosaltres tornam
presentar una esmena que creim imprescindible, que és afectar
una part d'aquesta partida per incrementar els doblers destinats
a implementar el Pla estratègic de salut mental. L'any passat es
va aprovar per una quantia de 500.000 euros, enguany repetim
i esperam que el veredicte sigui el mateix. També la
implantació del servei d'al·lergologia a Son Espases, a Mateu
Orfila, a Can Misses i a l'Hospital de Formentera, no entenem
per què no s'acaba d'implantar aquí, a la nostra comunitat el
serveis d’al·lergologia, creim que no és tan car, creim que no
és tan difícil, creim que sí és necessari, creixen les al·lèrgies i,
per tant, creim que és el moment de posar fil a l'agulla perquè
això sigui absolutament una realitat. Sabem que hi ha
reticències, però esperam de la seva bonhomia del seu criteri,
perquè això pugui canviar.

I no en presentaré massa més en aquest moment, crec que
el debat s'ha de produir al Ple del Parlament. Són, com deia al
principi, un total de 15 esmenes, esperam el suport majoritari
d'aquesta cambra i d'aquesta comissió. I pel que fa a les
esmenes d'altres grups parlamentaris, majoritàriament estarem
entre sí i abstenció, amb l’excepció d'una esmena del Partit
Popular que votarem en contra.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula el Sr.
Sanz. 

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, vull indicar que
tenim una esmena que va quedar viva, donat que no vaig poder
defensar les esmenes a la ponència, és l'esmena 12928, relativa
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a la millora de les visites de pacients per a residents a
Formentera, quan hem de traslladar fora. Aquesta esmena,
donat que es va transaccionar i va quedar incorporada a la
ponència, des d'aquí vull donar les gràcies als grups que varen
donar suport a la transacció per poder incorporar-la-hi i la
lletrada té un escrit en el qual aquesta esmena queda retirada,
ja que ja ha quedat incorporada la quantitat en una transacció
que va quedar d'aquesta manera. 

Sí que aprofitaré per defensar les esmenes, ja que no vaig
poder fer-ho a la ponència, que eren quatre esmenes. Una és
aquesta, que va quedar transaccionada, les altres tres són
relatives a la idiosincràsia de Formentera. La primera de totes
és ... l'Hospital de Formentera va néixer l'any 2007,amb una
planificació de personal que s'havia quantificat amb el màxim
de persones que arriben a l'illa de Formentera o que viuen a
Formentera, amb una previsió que ha quedat sobradament
superada i que, a més, algunes especialitats, donat que no
podien cobrir-se totes, no hi havia la plantilla completa i una
part de la cobertura es fa, i encara es fa avui en dia, guàrdies
localitzades. Aquestes partides, igual que l'any passat, es van
incorporar ..., hem demanat a la conselleria que es vagi dotant
la plantilla perquè sigui completa tot l’any, perquè no facin
falta les guàrdies localitzades només en casos d'emergència. És
per això que la segona esmena, la 12823, és per a aquesta
qüestió, parlam particularment dels tècnics de laboratori de
raigs, que ara mateix sí que a l'estiu, a l'època de més increment
ja està cobert amb 5 persones, però seria anar ampliant aquesta
cobertura per a tot l’any, gradualment, si no pot ser en un any,
que sigui en dos o tres, però que es vagin cobrint tot l’any
aquestes especialitats. Seria incrementar en quatre persones la
plantilla per poder-ho fer.

D'altra banda, de la mateixa manera a l'època estival a
Formentera es multiplica per cinc la població que hi ha a l'illa
i així com el 2007, com he dit abans, la quantitat de personal
que hi havia estava pensat per a l'arribada de persones que es
planificaven que arribava al 2010, avui en dia ha quedat
totalment superat, podem pensar que, per exemple, l'hospital de
referència per a Formentera, que és al de Can Misses, en un
moment àlgid del mes d'agost, hi arriben a 220 urgències al dia
i a l’Hospital de Formentera tranquil·lament hi arriben 135,, i
la dotació de personal de l'Hospital de Can Misses es major, tot
i que ara mateix sí que és cert que tenim ja el 061 establert tot
l’any, és cert que fa falta fer un reforç, i per això hi ha una
esmena que també inclou la consolidació del personal del 061,
tant tècnic com sanitari. 

En tercer lloc, hi ha una esmena, la 12824, que dóna
resposta a un mandat del Consell Insular de Formentera, de
millorar les instal·lacions de primària a Formentera, com pot
ser la creació d'una unitat bàsica a Es Caló de la Mola, són
50.000 euros que ja van quedar també incorporats per poder
redactar un projecte per millorar aquestes instal·lacions i que
puguin ser perfectament per a la creació d’aquesta unitat
bàsica. Per açò li avance ja al Grup Popular que no podrem
donar suport a la 12679 perquè ara mateix ja tenim una esmena
aprovada i incorporada a ponència que justament va en aquest
sentit. 

Respecte de les esmenes d'altres grups, del Grup
Parlamentari Ciutadans sí que hi ha un parell d'esmenes amb les

quals estem d'acord: la 12244 i la 12248, que sí que li votarem
a favor, així com també en veim amb bons ulls alguna una altra.
Veiem també que l'increment de capítol de recursos humans per
captar i fidelitzar s'està fent, ara mateix no hi ha limitació
pressupostària, llavors no hi podem donar suport perquè ja està
inclòs; la de l'IdISBa, sí que és cert que moltes vegades no
entenem tampoc com es vota en contra d’entitats com l'IdISBa,
però després sí que es presenten esmenes (...) per més grups, és
com que quan arriben pressuposts es voten en contra fins i tot
del que seria tot el capítol d'aquesta entitat, però després
presenten esmenes. És, per a mi, una contradicció i intente ser
prou coherent en les qüestions que faig.

De la mateixa manera, al Grup Parlamentari El Pi sí que li
podríem acceptar la 12118, i en veiem un parell més que crec
que sí que podran ser acceptades també. La resta no les
posarem ara mateix votar a favor i esperem continuar tractar-les
al plenari.

Sí que vull avançar que les esmenes del Mixt Més per
Menorca queden defensades en els mateixos termes que estan
redactades, donat que no han pogut assistir al debat d'aquesta
secció i que a una d'elles sí que podrem votar a favor, que és la
12874.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn en contra, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos, té la paraula la Sra. Martín.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ: 

Gràcies, presidenta. En primer lloc, voldria dir que lliçons
del Partit Popular en matèria sanitària, a Unidas Podemos no
ens en donaran cap ni una, i cap ni una perquè no estan
legitimats, perquè ni hi creuen ni ho defensen en cap dels llocs
on tenen oportunitat de fer-ho. I ens sap molt de greu. I voldria
deslligar això de cap qüestió relativa a la Sra. Borràs, perquè jo
estic seguríssima que ella creu en la sanitat pública, el
problema és que és a un partit que jo crec que no correspon
amb el que ella deu defensar o amb el que li sentim dir en
aquest parlament. 

En relació amb les esmenes presentades, donarem suport a
aquelles que pensam que tenen a veure o poden millorar
l'atenció a les nostres illes. Per exemple, l'altre dia ... bé,
parlàvem d'Atenció Primària en el ple, de la unitat bàsica o de
la posada o la recuperació de la unitat bàsica de la Colònia de
Sant Jordi, per exemple, presentada per El Pi, que ens sembla
absolutament interessant; el servei d'al·lergologia ha estat
defensat també aquí en aquesta comissió en diferents ocasions;
altres com per exemple la xarxa sentinella també nosaltres
seríem favorables a donar-li suport i, per acabar, evidentment,
donar suport també a l'esmena relativa a les campanyes
específiques de vacunació, malgrat vénen d'un partit que
malauradament no ha estat a l'alçada en la vacunació, per
exemple, de la COVID en el nostre país. 

Res més, Sra. Presidenta. Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la
paraula el Sr. Ensenyat. 

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT:

Perdó Sí, gràcies. No en faré ús. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr.
Dalmau.

EL SR. DALMAU I DE MATA:

Gràcies, president. En primer lloc, des del nostre grup
volem manifestar, tal com ja férem a la compareixença de la
consellera el passat mes de novembre, el suport del nostre grup
al pressupost en general, però, com no pot ser d'una altra
manera, també en concret a la secció 18 dels comptes per a la
comunitat autònoma per a l'any 2023.

En aquest sentit, si l'any passat posava de relleu la
importància que per primera vegada aquest pressupost superés
els 2.000 milions d'euros, enguany, per a 2023, és important
destacar que aquesta xifra no només es consolida, sinó que
s'incrementa. D'aquesta manera, si per a 2022 el pressupost va
ser proper als 2.029 milions d'euros, per a 2023 la quantia total
serà de 2.234 milions d'euros, un increment que suposa un 10%
i que es tradueix en 205 milions d'euros més. 

Igualment, si miram la perspectiva, des de 2015, on el
pressupost va ser de 1.316 milions d'euros, aquest increment
pressupostari s'ha convertit en una constant al llarg d'aquests
darrers set anys, i en nombres absoluts haurà suposat
pràcticament una quantia propera als 920 milions d'euros,
pràcticament un increment del 70%. 

En conseqüència, des del nostre punt de vista, es pot
comprovar un any més el compromís i l'aposta constant del
Govern presidit per la Sra. Francina Armengol per al
sosteniment en la defensa i l’enfortiment del nostre sistema de
salut. Si bé és cert, de la mateixa manera que dic això, també
som conscients de les dificultats que s’estan experimentant als
nostres sistemes de salut, sobretot per tot allò referent a la
situació de l'Atenció Primària i també per la manca de
professionals sanitaris amb diferents especialitats.

Ara bé, des del Grup Parlamentari Socialista, davant
d'aquest escenari, per una banda, estam convençuts que sense
aquests pressuposts i tots els que hem aprovat aquests darrers
set anys, en temps i forma, les dificultats a les quals ens
enfrontam ara mateix encara serien pitjors, i, per una altra, que
l'aprovació d'aquests pressuposts per al 2023 és el millor punt
de partida per atendre tots aquests reptes més immediats als
quals hem de fer front, i posar damunt la taula les solucions
necessàries oportunes i suficients per fer front, com deia, a la
situació actual.

Per això, a les memòries de la secció 18 i de la secció 60
que acompanyen aquests pressuposts, es pot constatar l’aposta

per un conjunt d'actuacions que són prioritàries per garantir el
funcionament del nostre sistema públic de salut, en un escenari
que, això sí, també val la pena dir-ho, ha deixat enrere la fase
aguda de la pandèmia originada per la COVID-19 i que, entre
d'altres coses, aquestes memòries constaten, per una banda,
l’aposta per reforçar l'Atenció Primària, que disposarà d’una
partida de 569 milions d'euros, 74 milions d'euros més que l'any
passat; en segon lloc, per millorar l'accessibilitat i els temps de
resposta als processos assistencials, és a dir, per a tot el relatiu
a les llistes d'espera; en tercer lloc, per a l’execució de
polítiques de recursos humans que s'han previst amb diferents
plans d'estabilització, són 4.115 les places convocades per a 85
categories diferents; i, per últim, el desenvolupament d'un pla
d'infraestructures i de consolidació de la renovació tecnològica.

En qualsevol cas, dit això, fetes aquestes reflexions prèvies,
sí que faria una valoració per blocs dels diferents tipus
d'esmenes que han presentat els diferents grups parlamentaris. 

En aquest sentit, em referiré, en primer lloc, a tot el referent
a infraestructures i millores tecnològiques. El Grup P
arlamentari Popular, si no m'he descomptat, presenta al voltant
de 16 esmenes d’aquest tipus, per un import que supera els 7,2
milions d’euros. En aquest sentit, he de dir que rebutjarem tot
aquest conjunt d'esmenes, perquè entenem que el fet
d'acceptar-les implicaria condicionar la planificació tècnica que
realitza, en aquest cas, el Servei de Salut, en relació amb aquest
tipus d'infraestructures, i també per tot el referent a les millores
a l'àmbit tecnològic i digital.

És cert que el Servei de Salut té el seu propi pla
d'infraestructures sanitàries, que aposta per millorar i
modernitzar la xarxa sanitària pública i cobrir les necessitats
d'Atenció Primària sanitària a les Illes Balears i que per al
2023, per aquest concepte, s'incrementa en 137 milions d'euros,
un 61% més que l'any passat.

Per tant, des del nostre punt de vista, des del nostre
plantejament, pensam que és més oportú rebutjar tot aquest
conjunt d'esmenes i mantenir la planificació plantejada pel
Servei de Salut.

Si bé és cert que, com deia la companya d'Unides Podem,
sí que donarem suport a les esmenes que té sobre aquesta
qüestió el Grup Parlamentari El Pi, que són les esmenes RGE
núm. 12118, 12121 i 12123, i ja aprofit per demanar la votació
per separat d’aquest conjunt d'esmenes del Grup Parlamentari
El Pi.

Després, també hi ha un seguit d'esmenes, com deia,
relatives a millores tecnològiques. Jo crec que en aquest punt
és important destacar els 800 milions d'euros procedents de
fons europeus que l’Estat distribuirà entre les diferents
comunitats autònomes el 2023 per a inversions d'equips d'alta
tecnologia. Per tant, jo crec que ens hem de centrar més en l’ús
d'aquests recursos que provenen de l'Estat o la Unió Europea i
no dedicar recursos propis, ja que tenim aquesta altra font de
finançament.

Després, evidentment, també ho deia el company del Grup
Mixt, en tot el referent a personal i millores de les condicions
laborals i salarials, també tant el Grup Parlamentari Popular,
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Ciutadans i El Pi presenten un conjunt d'esmenes, que també
rebutjarem, fonamentalment, perquè no som davant un
problema que sigui pressupostari, almanco el problema de fons
no és un problema pressupostari, el problema de fons és una
qüestió de recursos humans i, en aquest sentit, el pressupost per
al 2023 també s'incrementa en 70 milions d'euros per actuar en
diferents línies, entre d'altres, incrementar els salaris en un
2,5% o retornar a la jornada laboral de 35 hores setmanals. Per
això, com bé deia, s'incrementa en 72 milions d'euros aquesta
partida, fins arribar als 1.024 milions d'euros.

De fet, com bé deia, no és un problema pressupostari, és un
problema de manca de personal i per això també s'han pres
diferents mesures, entre d'altres, la possibilitat de contractar
nous professionals sanitaris, amb un contracte d’una durada de
tres anys, sense limitació pressupostària.

També hi ha un conjunt d'esmenes, s’ha fet referència a la
salut mental, en aquest sentit, tant en presenten el Grup
Parlamentari Popular, Ciutadans i El Pi, també avanç que en
aquesta comissió les rebutjarem, fonamentalment perquè en
ponència es va aprovar una esmena dels grups que donam
suport al Govern, per un import d’1,7 milions d'euros, que, des
del nostre parer, ja ens sembla suficient, i que, a més, se sumarà
a l'aportació que farà l'Estat de 40 milions d'euros per a totes
les comunitats autònomes. Per tant, també pensam que és molt
més oportú aprofitar aquests recursos que provindran de l'Estat,
en lloc d'incrementar els recursos propis en aquest sentit.

Un altre bloc al qual s’ha fet esment també és el tema de
l'al·lergologia, jo ja record el debat de l'any passat allà on tots
els grups també plantejàvem esmenes en aquest sentit i, des del
nostre grup vàrem demanar que primer s'aprovàs una PNL que
en aquell moment estava enregistrada, però encara no havíem
pogut debatre, i que després ja entraríem a valorar la seva
execució a nivell pressupostari; és vera que aquella PNL ja la
vàrem aprovar, demanava, entre d'altres coses, l’impuls
progressiu del Servei d'Al·lergologia i, com s’ha comentat,
davant d’aquest fet, donarem suport a l'esmena de Ciutadans
RGE núm. 12244, perquè pensam que està en sintonia amb els
continguts de la PNL que vàrem aprovar sobre aquesta qüestió.

I finalment faré referència a l'IdISBa, per una banda, em
satisfà que haguem situat en el marc del debat parlamentari el
tema de la investigació sanitària, i que, en aquest sentit, els
diferents grups hagin plantejat diferents esmenes. És vera que
El Pi ho ha vengut fent al llarg de tota aquesta legislatura i, en
tot cas, com ja vam comentar en el debat que vam mantenir fa
poques setmanes sobre el suport a l'IdISBa, l'increment
pressupostari que demanava la PNL que signàvem els grups
que donen suport al Govern es concreta de forma clara i
contundent en aquests pressuposts. En aquest sentit, l'IdISBa
disposarà d’1,7 milions, que és un 9% més que el 2022, als
quals s'hauran de sumar 2,1 milions d'euros que rebrà per part
de l’Impost de turisme sostenible. Per tant, nosaltres rebutjarem
aquestes esmenes, perquè pensam que disposarà dels recursos
suficients.

I finalment, acabaré i faré esment al conjunt de totes
aquelles esmenes a les quals donarem suport, algunes les hem
comentades, d’altres tal vegada ens han pogut passar per alt,
per concretar més i perquè la Mesa tengui la informació, del

Grup Parlamentari Popular donarem suport a l'esmena 12542,
relativa a reforç de logopèdia; també a la 12550, relativa a
millora de la xarxa sentinella; i després crec que he entès que
la Sra. Borrás acceptava la transacció que hem plantejat a
l'esmena 12558.

Pel Grup Parlamentari Ciutadans s'han comentat algunes
esmenes, per concretar donarem suport a la 12243, relativa a
les persones electrodependents; a la 12244, referent a
l'al·lergologia; a la 12245, relatives a les persones que estan
(...); i també a la 12248, relativa a la Fundació Banc de Sang i
Teixits de les Illes Balears.

I, finalment, com he fet constar a la meva intervenció,
donarem suport a tres esmenes del Grup Parlamentari El Pi,
relatives a la unitat bàsica de la Colònia de Sant Jordi, la
12118; a les reformes del centre de salut de Pere Garau, la
12121; i finalment, al projecte per al segon PAC de Manacor,
l'esmena RGE núm. 12123.

I això seria tot, Sra. Presidenta. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de rèplica, pel Grup Parlamentari Popular,
té la paraula la Sra. Borrás.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta. Bé, vull agrair les esmenes que ens han
acceptat i als grups que ens han donat suport.

Volia explicar un poquet a Ciudadanos que el Pla de salut
era un Pla d'addiccions, i és perquè, tal com vaig dir l'altre dia,
les proves ràpides des del 2015, les proves ràpides que es fan
per saber si una persona té VIH han disminuït molt, i des del
2015 fins ara han disminuït, i l’intercanvi de xeringues que se
subvenciona a Metges del Món perquè es faci a les farmàcies,
també ha disminuït molt, i per això vàrem posar una esmena en
el Pla d'addiccions, perquè aquí la consellera també ens va dir
que no havien fet la Llei de salut perquè esperaven a Madrid,
però el que no podem fer és esperar 8 anys a Madrid que faci
una llei d'addiccions; nosaltres hem de tenir un pla i dins aquest
pla ja posaran que qualque dia, el dia que Madrid la tengui, ja
farem la llei.

Per una altra part, a l’IdISBa nosaltres hi destinàvem
500.000 euros perquè, tal com vaig explicar l'altre dia, han
disminuït 1 milió d'euros els ingressos que faran per assaigs
clínics.

I dir a Unidas Podemos que nosaltres no pretenem donar
lliçons a ningú i que tal vegada sí que estam sempre disposats
a aprendre perquè som més humils, més humilitat i menys
arrogància fa que puguis aprendre un poc més. Esper que pugui
aprendre al llarg de la seva vida. Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos, té la paraula el
Sr. Gómez.
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EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, presidenta. Només una reflexió, donat que el meu
darrer torn fins que arribem a plenari, jo el que plantejaria als
grups que donen suport al Govern en l’inicialment no a la resta
d'esmenes que hem proposat, vostès veuran que nosaltres no
hem repetit esmenes que consideram que no varen prosperar a
altres pressuposts, perquè, entre altres coses, primer hem
prioritzat les necessitats, i, en segon lloc, no volem presentar
esmenes que sabem perfectament que no van en la línia del que
Govern i els grups que li donen suport aprovaran. Per tant,
directament hem presentat poques esmenes, però ben
puntualitzat, sobretot perquè no només hem presentat esmenes
amb una quantia bastant raonable, sinó amb una partida i un
lloc, una secció, un programa bastant raonable, els que hem
gestionat pressuposts sabem que no es pot anar a una partida i
buidar-la per entendre que és despesa corrent a qualsevol cosa,
sinó que és una partida estudiada. Per tant, deman que, per
favor, es replantegin algun posicionament d'aquí al plenari i
puguem tenir el debat polític que pertoca, jo estic a disposició
de vostès, precisament per detallar més el desenvolupament de
la motivació de les esmenes que hem presentat. 

També ho deman als grups que votaran abstenció,
maldament no donin suport al Govern. Vostès saben que és
irrenunciable per a nosaltres, perquè entenem que s'ha de
focalitzar molt bé i s’ha de reservar, la consellera va dir que no
hi havia límit de pressupost o ... no va dir de pressuposts, sinó
de recursos per poder contractar personal, però s’ha de
focalitzar, s’ha de visualitzar i per a nosaltres fer seguiment
d'aquesta partida, d'aquest objectiu i, evidentment, de
l’execució pressupostària, l’hem de visualitzar, l’hem de
localitzar i per això hi són els pressuposts, tant la part de
l'articulat de la llei com de les seccions pressupostàries, el que
nosaltres no visualitzam, i com que és una prioritat
pressupostària, política i d’objectius esmentats durant aquesta
legislatura, per això demanam aquesta dotació pressupostària,
és la reivindicació que la mateixa conselleria coneix des de tots
els àmbits professionals, tant dels col·legis professionals com
dels sindicats i per això nosaltres li fem una proposta. Si vostès
consideren que no és la secció o la partida on fer-la, facin
vostès les transaccions o la modificació que vostès considerin,
però és irrenunciable, i vostès veuran que el debat nostre al
plenari anirà per aquesta mesura tan pressupostària com
estratègica, de captació i fidelització del personal, que vostès
saben que passa pel complement d'indemnització per
residència, entre d'altres, entre d'altres mesures, però almanco
visualitzar  aquesta, que és objecte de debat pressupostari.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes,
té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Presidenta. Només agrair aquestes tres
esmenes que avui se’ns aproven, creim que s'han de tornar a
revisar les esmenes que ha presentat El Pi, i, sobretot, donar
suport a aquelles que tenen a veure amb trastorns de conducta

alimentària i amb la implementació del Pla estratègic de salut
mental. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENT;

Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula el Sr. Sanz. 

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, agrair també, tornar agrair el
suport que donen a les esmenes que vaig presentar i van
acceptar a la ponència. Sí que al Grup Parlamentari Popular
indicar-li que la 12542 també la votarem a favor, la 12550, la
12557 amb l'acceptació de la transacció que li han fet també la
votarem a favor.

Respecte del Grup Parlamentari Ciutadans, també la 12243,
així com també del Grup Parlamentari El Pi, la 12121 i la
12123. 

Gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

En torn de contrarèplica, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula la Sra. Martín. 

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Efectivament, aquests pressuposts
i tota la feina parlamentària és un procés els que aprenen tots,
evidentment, el nostre grup parlamentari també, i volem agrair
als grups proposants les diferents esmenes i la voluntat d'arribar
a consensos. Res més, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup P arlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula el
Sr. Ensenyat.

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT: 

Sí, gràcies. No en faré ús. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el
Sr.  Dalmau. 

EL SR. DALMAU I DE MATA:

Sí, presidenta, només per fer un aclariment, i és que a la
primera intervenció, quan m'he referit a l'esmena a què hem
proposat la transacció m'he referit malament al número de
registre, és la 12557, però en qualsevol cas l’hem repartida i al
full que us hem fet arribar apareix correctament. No faré més
ús. Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares, té la
paraula la Sra. Ribas.
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LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidenta. No haré uso.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Passam a la votació de les esmenes a la secció 18
Conselleria de Salut i Consum. Amb les dades que han ofert a
la Mesa i les seves intervencions s’ha intentat fer agrupacions
de les esmenes per poder agilitar-la, si hi ha algun problema
tornarem a votar esmena per esmena. 

Començam amb les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Popular a la totalitat: 12534, 12535, 12536,
12537, 12538 i 12539. 

Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb les esmenes del Grup Popular. Esmena 12540. 

Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes 12541, 12543, 12549, 12553, 12555, 12556,
12559, 12560, 12561, 12562, 12563, 12570, 12571, 12572,
12573, 12574, 12575, 12576, 12678 i 12699. 

Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12542. 

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Popular 12544, 12546,
12547, 12551, 12554, 12565, 12566, 12567, 12568, 12679,
12698, 12704 i 12705/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12545/22 del Grup Parlamentari
Popular.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12548/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 Vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12550/22.

Vots a favor?

(Rialles i remor de veus)

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Popular RGE núm. 12552/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena transaccionada RGE núm. 12557/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12558/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12564/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor i 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Popular RGE núm. 12569/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12732/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12677/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12739/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Ciudadanos. També intentarem fer-ne alguna
d’agrupada.

Hem agrupat les esmenes RGE núm. 12237, 12247, 12275
i 12246/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena RGE núm. 12243/22.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes de Ciudadanos RGE núm. 12242,
12276, 12277 i 12249/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena RGE núm. 12244/22.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena RGE núm. 12245/22.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena RGE núm. 12278/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

I esmena RGE núm. 12248/22.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes. En aquest cas les
votarem d’una en una.

Esmena RGE núm. 12181/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12124/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12125/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12164/22.

Vots a favor?
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Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12177/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12179/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12180/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

Esmena RGE núm. 12116/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12117/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12119/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Al programa 412A a veure si podem agrupar tres esmenes,
que serien la 12118, 12121 i 12123/22.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidenta, solicito la 12123 por separado.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, disculpin. Les votam totes per separat.

Esmena RGE núm. 12118/22.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12122/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vots a favor, 7 en contra, 5 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

12120/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12121/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Repetim la votació d’aquesta esmena. Esmena 12121/22.

Vots a favor?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12123/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
parlamentari Mixt, Més per Menorca. Esmena 12864/22.

Vots a favor?

(Remor de veus)

Votació de l’esmena 12864/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12873/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

I la darrera esmena, que és la 12828/22 per part del Grup
Mixt ha estat retirada.

Gràcies, senyors diputats, ara els direm a quina hora
reprendrem el debat. 

Reprendrem la sessió a les 18.15 hores.

(Pausa)

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Per favor, diputats, diputades, intentarem reprendre la
sessió, intentarem reprendre la sessió per debatre la secció 19,
Conselleria de Transició Energètica, Sectors Productius i
Memòria Democràtica, amb les seccions i entitats afins.

Debat número 9, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat.

Per part del Grup Parlamentari Popular, a la Secció 19,
Conselleria de Transició Energètica, Sectors Productius i
Memòria Democràtica, esmena RGE núm. 12372/22; E07,
Institut d'Innovació Empresarial de les Illes Balears, IDI,
esmena RGE núm. 12373/22.

Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears,
Secció 19, Conselleria de Transició Energètica, Sectors
Productius i Memòria Democràtica, esmena RGE núm.
12126/22.

Esmenes parcials.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212372
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212373
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212126
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Per part del Grup Parlamentari Popular, a la Secció 19,
Conselleria de Transició Energètica, Sectors Productius i
Memòria Democràtica, al programa 542A, innovació, esmena
RGE núm. 12656/22; al programa 572A, seguiment i control
del canvi climàtic, qualitat de l'aire i contaminació atmosfèrica,
esmenes RGE núm. 12374 i 12375/22; al programa 723A,
promoció industrial, esmena RGE núm. 12376/22; al programa
731A, foment de l'ús d'energies renovables i de l'estalvi
energètic, esmenes RGE núm. 12387, 12388, 12671, 12672,
12673, 12674, 12490, 12377, 12385, 12378 i 12386/22; al
programa 761A, ordenació i promoció comercial, esmenes
RGE núm. 12379, 12686, 12380, 12381, 12382 i 12383/22;
E07, Institut d'Innovació Empresarial de les Illes Balears, IDI,
esmena RGE núm. 12384/22. 

Per part del Grup Parlamentari Ciudadanos, Secció 19,
Conselleria de Transició Energètica, Sectors Productius i
Memòria Democràtica, al programa 151C, transparència i bon
Govern, qualitat i avaluació, esmena RGE núm. 12218/22; al
programa 151D, participació i voluntariat, esmenes RGE núm.
12219 i 12223/22; al programa 542A, innovació, esmenes RGE
núm. 12222 i 12300/22; al programa 731A, foment de l'ús
d'energies renovables i de l'estalvi energètic, esmenes RGE
núm. 12220, 12217 i 12221/22; al programa 761A, ordenació
i promoció comercial, esmenes RGE núm. 12219 i 12216/22.

Per part del Grup Parlamentari. El Pi Proposta per les Illes
Balears, secció 19, Conselleria de Transició Energètica, Sectors
Productius i Memòria Democràtica, al programa 542A,
innovació, esmenes RGE núm. 12143, 12141, 12127 i
12142/22; al programa 723A, promoció industrial, esmena
RGE núm. 12128/22; al programa 731A, foment de l'ús
d'energies renovables i de l'estalvi energètic, esmenes RGE
núm. 12145, 12129, 12146, 12148, 12134, 12131, 12132,
12130, 12133 i 12147/22; al programa 761A, ordenació i
promoció comercial, esmenes RGE núm. 12135, 12136, 12137,
12138, 12139 i 12140/22.

Grup Parlamentari Mixt, Gent per Formentera, Partit
Socialista i Esquerra Unida, secció 19, Conselleria de Transició
Energètica, Sectors Productius i Memòria Democràtica, al
programa 731A, foment de l'ús d'energies renovables i de
l'estalvi energètic, esmena RGE núm. 12825/22.

Diputats, diputades, abans de començar el debat, els
demanaria si es produeixen substitucions.

EL SR. MAS I TUGORES:

Joan Mas substitueix Joana Aina Campomar.

LA SRA. PONS I SALOM:

Sí, president, Lina Pons substitueix Josep Melià.

EL SR. FUSTER I ZANOGUERA:

Antoni Fuster substitueix Sebastià Sagreras.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Jorge Campos sustituye a Idoia Ribas.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Antonio Sanz substitueix Josep Castells.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Jesús Méndez sustituye a Marc Pérez-Ribas.

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Alejandro López sustituye a Antonia Martín.

EL SR. MARÍ I TUR:

Jordi Marí substitueix Pilar Costa.

EL SR. BONA I CASAS:

Carles Bona substitueix Maria Antònia Truyols.

EL SR. PRESIDENT:

D’acord, moltes gràcies. Per a la defensa conjunta de les
esmenes, té la paraula el Sr. Antoni Fuster, per part del Grup
Parlamentari Popular, per un temps de deu minuts, Antoni
Costa -disculpi-, el Sr. Antoni Costa, per un temps de deu
minuts.

EL SR. COSTA I COSTA: 

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats.
Bé, el Grup Parlamentari Popular ha presentat esmenes a la
totalitat a la mateixa secció 19 i també a l’IDI, no va fer el
mateix, ara ho explicaré, amb l’IBE, o l'Institut Balear de
l'Energia.

La motivació de l'esmena a la totalitat de la secció ve
explicada per les mateixes raons que ja vàrem apuntar l'esmena
a la totalitat del conjunt del pressupost, i també ve explicada
per la part del pressupost de la conselleria que es refereix als
sectors productius, tot per part de Comerç i Indústria i també
per Memòria Democràtica, però vull fer un afegit en aquest
sentit, un afegit en positiu, i és que, per la part que es refereix
estrictament a transició energètica, vull dir-ho clarament, fem
una avaluació positiva des del Partit Popular de la gestió que ha
fet la conselleria aquesta legislatura, no tenim cap problema a
dir-ho, s'ha avançat en matèria de transició energètica, i el que
ens dol, des del Partit Popular, és que no s'hagi avançat més, no
s'hagi avançat més simplificant tota la tramitació, tota la part
burocràtica que afecta la possibilitat d'implantar encara amb
major rapidesa les energies renovables a les Illes Balears.

En conseqüència, fent una valoració positiva de l’avanç que
s’ha produït, hem de constatar també que les Illes Balears
encara es troben a dia d'avui a la cua d'Espanya quant a
transició, a la implantació de renovables a les Illes Balears,
però l'avanç és significatiu i, en conseqüència, fem una
valoració positiva de la gestió que s’ha fet a la conselleria en
matèria de transició energètica.

Per això no hem presentat esmena a la totalitat a l’IBE, a
l'Institut Balear de l'Energia, vull dir-ho, perquè en els exercicis

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212656
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212371
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212375
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212376
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212387
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212388
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212671
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212672
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212673
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212674
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212490
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212377
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212385
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212378
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212386
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212379
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212686
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212380
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212381
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212382
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212383
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212384
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212218
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212219
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212223
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212222
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212300
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212220
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212217
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212221
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212219
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212216
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212143
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212141
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212127
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212142
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=2022128
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212145
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212129
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212146
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212148
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212134
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212131
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212132
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212130
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212133
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212147
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212135
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212136
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212137
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212138
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212139
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212140
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212825


3024 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 119 / fascicle 3 / 14 de desembre de 2022 

anteriors sí que havíem presentat esmena a la totalitat de l’IBE,
i enguany no ho hem fet; la raó és molt senzilla: no compartim
la filosofia de constituir una empresa pública com a ens
subministrador d'energia, però sí que compartim el fet que
l’IBE es faci servir com un ens que permet simplificar la
tramitació i, en conseqüència, permet accelerar la implantació
d'energies renovables a les Illes Balears. Ha estat un encert la
possibilitat que ha donat l’IBE com a ens d’aconseguir aquest
objectiu.

Per altra banda, hem presentat en total 24 esmenes en
aquesta secció i ens instrumentals, i un resum ràpid de la
qüestió. En primer lloc, creim que és necessari incrementar de
forma contundent les partides que es refereixen a innovació
empresarial a les Illes Balears; en concret, fem una esmena per
incrementar en 2 milions d'euros més la partida d’innovació en
matèria de política industrial. Consideram que, en primer lloc,
l'estructura del mateix govern d’aquí és una mancança molt
important -ho he de dir-, perquè la innovació a dia d'avui en
l'estructura de govern que té la comunitat autònoma està
repartit en tres conselleries, i això implica unes dificultats de
gestió importants i creim que la gestió en matèria d’innovació
presenta mancances importants.

Per altra banda, hem presentat també una esmena per
augmentar la xarxa de punts de recàrrega, en la mesura de les
possibilitats. Hem presentat també una esmena per al
manteniment, per incrementar la partida de manteniment dels
punts de recàrrega, és un dels problemes -i s’ha de dir
clarament- que tenen els punts de recàrrega a les Illes Balears,
i és que molts, desafortunadament, no funcionen, presenten
problemes i això provoca que hi hagi molta gent que faria
servir cotxe elèctric, per exemple, i com que els punts de
recàrrega no funcionen, és un problema. Per tant, hem
d'incrementar aquest manteniment.

Per altra banda, hem presentat també una esmena pel que fa
a Menorca, de subministrament elèctric al polígon d'Alaior.
Hem presentat una esmena per ampliar el parc fotovoltaic de
l’EDAR Maó-Es Castell. Hem presentat una esmena per fer un
estudi i projecte d'una planta fotovoltaica a Trepuconet a
Menorca. Hem presentat una esmena per construir diverses
pèrgoles solars a l'illa d'Eivissa, concretament a S'Arenal Petit
de Portinatx; un aparcament a l’IES de Sant Llorenç de Balàfia
a Eivissa; una pèrgola solar també en el port de Sant Miquel, a
Eivissa; i una pèrgola també a l’aparcament de Sant Vicent de
Sa Cala, també a Eivissa.

Per altra banda, nosaltres també hem presentat una esmena,
en aquest cas, d'1,5 milions d'euros, per intentar garantir -és
insuficient, evidentment- però per intentar garantir que les
depuradores i dessaladores facin servir energies renovables i
especialment l’energia fotovoltaica, sobretot perquè tots som
perfectament conscients que el màxim consumidor d'energia a
les Illes Balears és el Govern de les Illes Balears i,
concretament, tot l'apartat de dessalació i depuració d'aigües;
el consum energètic és d'un calat molt important, en
conseqüència, la possibilitat que tendríem d’implantar
fotovoltaica, en aquest cas, crec que podria ser l'energia més
viable, a tot el que és el sistema de producció d'aigua, per tant,
de dessalació d'aigua i el tema de la depuració, seria realment
desitjable.

Per altra banda, hem presentat també una esmena per a
ajudes al sector primari i empreses agroalimentàries per
eficiència energètica i instal·lació de plaques fotovoltaiques;
una esmena per a ajudes a empreses per renovar el parc mòbil,
perquè siguin menys contaminants, també..., tant a empreses
com a particulars, també tenim una esmena per a particulars.
Una de les mancances que trobam que hi ha a les Illes Balears
no és que es faci la transició cap al cotxe elèctric, sinó que hi
hagi encara un parc mòbil que té una antiguitat massa elevada
i, en conseqüència, si poguéssim reduir la quantitat de vehicles
que tenen més de deu anys, seria francament desitjable -tot i
que aquests vehicles, en un moment donat, no fossin elèctrics.

Per altra banda, tenim també una esmena per millora de
l'eficiència energètica i instal·lació de plaques solars a finques
plurifamiliars. És quelcom que s'ha avançat, creim que s’ha de
fer un esforç addicional per implantar energies renovables a
edificis o a habitatges plurifamiliars.

Tenim també, quant a comerç -que seria la segona part de
les esmenes que presentam en els pressuposts en aquesta
secció- una línia d'ajudes a les exportacions d'empreses locals.
Sabem que les cambres de comerç hi fan feina, però creim que
també des de la conselleria s'hi hauria de fer feina, ajudes a
l’exportació; una dotació addicional del fons per al finançament
de despeses de funcionament i estructura de les cambres de
Comerç, de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera. Aquesta
esmena, a la secció 19, es vincula amb una esmena a l'articulat
que, desafortunadament, no es va aprovar en comissió, però sí
que esperam que es pugui aprovar en ple, és una esmena que
va, aquesta esmena de 750.000 euros per a les cambres de
comerç de les Illes Balears va vinculada -com dic- en aquella
esmena a l'articulat. A l’esmena a l'articulat l'únic que es fa és
establir un finançament mínim de les cambres de comerç o per
a les cambres de comerç, per tal que puguin finançar una
qüestió cabdal per a les cambres de comerç, que és el
funcionament i estructura de la pròpia cambra de comerç,
sobretot, les cambres de comerç més petites, les d'Eivissa i
Formentera i la de Menorca, tenen serioses dificultats en aquest
sentit i, en conseqüència, creim que ha arribat el moment -la
reforma que es va fer l'any passat, no ha funcionat- que
s’ofereixi a les cambres de comerç de les Illes Balears -a totes,
evidentment, a la de Mallorca també- un finançament estable
que permeti a aquestes cambres finançar totes les despeses de
funcionament i estructura de la mateixa cambra de comerç. 

Una esmena també per convenis amb municipis per baixar
el preu de l'aparcament per a clients dels comerços, creim que
impulsar el comerç local moltes vegades és facilitar
l'aparcament, si aconseguíssim que el pàrquing fos gratuït o
amb un preu reduït, evidentment s'afavoriria el comerç de
proximitat o el comerç -diguem-ne- d’interior de la ciutat front
a les grans superfícies.

Per altra banda, una esmena també d'ajudes al relleu
generacional i a la millora del petit comerç. El relleu
generacional és un greu, un gravíssim problema que tenim,
veim empreses...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, per favor, vagi acabant.
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EL SR. COSTA I COSTA:

Sí, ja acab, només me’n queden dues. Hi ha un problema
quant al relleu generacional i, en conseqüència, creim que hem
de fer-hi feina. 

També per a campanyes del comerç emblemàtic; ajudes al
petit comerç davant els canvis dels hàbits de consum; i,
finalment, una col·laboració amb els ajuntaments per al
desenvolupament industrial.

I, dit això, res més. Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Sr. Costa. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
Ciudadanos. Té la paraula el Sr. Jesús Méndez, per un temps de
deu minuts.

EL SR. MÉNDEZ I BAIGES:

Gracias, Sr. Presidente. De hecho, Sr. Costa, a nosotros nos
ha convencido completamente y seremos favorables a casi
todas sus enmiendas. De hecho, no lo seremos a la de la
totalidad por secciones, porque no estamos practicándolo ni las
que vienen, que creo que solo hay una, del capítulo 34, de la
pública, que preferimos no tocar. Pero, en lo demás, hemos
encontrado muy razonables todas las suyas.

A ver, nuestro problema aquí es que no deja de
sorprendernos cada vez que nos acercamos a esta conselleria la
diversidad de temas, lo variada, colorida y variopinta que acaba
resultando esta conselleria donde uno ve la Dirección General
de Comercio, gestión en materia de juego -es bonito aquí cómo
tratan de alejarse del tema-, política industrial, innovación,
innovación de partida además, sino compartida con otros,
energía y cambio climático, fomento de renovables, memoria
democrática, transparencia, innovación, ... que hay momentos
en los que incluso uno se pregunta quién decidió meter y por
qué todo esto en  el mismo saco, competencias que parecen -
digamos- unas completamente de cultura, otras de industria,
otras de economía, otras de comercio, están reunidas un poco
como aquel castigo otomano de lanzar al Tíber a los
condenados con un pez, un gato y una serpiente dentro del
mismo saco, que era un castigo para la alta traición en el
derecho otomano, parece ese saco y además lanzado al Tíber,
¿no?

No, tiene una cosa buena, permite ser muy creativo en las
enmiendas, porque saca uno dinero de unas fosas que mete uno
en novísimas instalaciones y en la fusión del átomo. Está muy
bien, pero, digo, es... no sé, es un poco demasiado amplio el
marco, no acaba de..., no deja de sorprender.

Entonces, digamos, en el grueso del asunto la transición
energética tiene un problema que es el que se pide además con
el IBE, del que nosotros también somos muy poco partidarios.
Esta conselleria no ha dejado durante estos cuatro años de
decirnos que debemos reducir el consumo. Tiene una voluntad
de ahorro tremebunda, quiere que ustedes, los ciudadanos,
reduzcan su consumo. ¿Y eso debe hacerlo el mismo que te lo
proporciona, el responsable de la distribución? No solo es

responsable político y grande que debería ser responsable del
crecimiento de la renta y de la riqueza de los ciudadanos y de
la mejor distribución de ésta sino que además quiere ser
responsable comercial y quiere ser responsable comercial
alguien que pide que debemos disminuir, que debemos
decrecer. Es, no sé, es bifrontal, esto es un Jano bifronte
incomprensible. No creemos que esto pueda funcionar.
Creemos que está pensado per los mismos que decidieron
reunir cuestiones tan heterogéneas en una misma conselleria.
La capacitat de estos señores de relacionar cosas extrañísimas
llega hasta querer lo contrario. 

Es uno de los problemas, de todas maneras, de esta
voluntad del estado del bienestar. Las administraciones
responsables del bienestar deciden convertirse en aseguradoras
y dicen: “yo aseguro tu salud, pero tú no puedes adoptar
comportamientos peligrosos, tú no debes fumar, tú no debes
hacer esto”. Bien, pero entonces no son tus médicos, son tu
aseguradora que te dice en qué condiciones se va a hacer.
Estamos, además, observando un crecimiento de esta voluntad
del estado del bienestar metiéndose en otros ámbitos como el
medio ambiente, los asuntos sociales y eso, resultando cada vez
más exigente con los comportamientos y apretando cada vez
más las libertades de los ciudadanos. Y esta pretensión nos
resulta en eso imposible.

Entonces, en eso nosotros hemos..., ya decimos que muy
agradecidos por la capacidad creativa que nos dan estas..., la
oportunidad creativa en el tema de enmiendas que nos ofrece
esta heterogeneidad con respecto a las suyas, Sr. Costa, ya digo
que seremos favorables excepto en esos casos generales, pero
todas nos han parecido muy acertadas. 

Con respecto a las que quedan, tenemos algún problema con
alguna de El Pi que viene, que tiene el origen también
precisamente por un origen... perdone, pero en este momento...
se lo dejaré más claro en algún momento, Sra. Pons,
perdóneme. Incluso con las del Mixto. 

Ahora, por nuestra parte hemos planteado las necesidades
que creemos más serias, es decir, reforzar servicios
informáticos. Sobre todo aquí hay una cuestión, estamos
enfrentando y no se puede hablar de los horizontes 30 y 50 en
este sentido de après moi, le déluge. La confianza, nosotros
confiamos mucho más en la capacidad técnica y científica de la
humanidad y en la capacidad de resolver problemas, todos
ustedes habrán escuchado lo de la fusión del átomo, con lo que
aquello que me regañaban a mí cuando les decía: y si la energía
fuera libre, gratuita, completamente accesible, ¿ustedes también
tendrían esta voluntad de coartar su uso? Porque nosotros
creemos que la humanidad cuanta más energía tenga a su
alcance y a su disposición más creativa, más capaz podrá ser
¿de acuerdo?

Empiezan a abrirse puertas con respecto a eso, y parece que
solucionaremos el tema, como lo ha hecho siempre la
humanidad, progresando, que es su verdadero objetivo que este
coartando. Ha habido mucha..., a lo largo de la historia este
combate entre progreso y coerción se ha producido muchísimas
veces, pero piensen ustedes en cuál de los dos lados están, si en
el del progreso o en el de la coerción.

 



3026 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 119 / fascicle 3 / 14 de desembre de 2022 

Así que nosotros les solicitamos en una serie de enmiendas, 
el refuerzo... -perdonen-, tenemos inicialmente una, los
servicios informáticos necesarios para una política correcta de
transparencia, porque aquí la pobre transparencia, la
participación y el voluntariado parecen unas olvidadas en este
saco, parece el animal pequeño, el ratoncito del saco; así que
un refuerzo del desarrollo y la participación vecinal en los
ayuntamientos, una aportación económica para los
ayuntamientos para poder realizar acciones de voluntariado y
hacer participativa nuestra sociedad. Después solicitamos el
apoyo a la innovación de las empresas privadas reduciendo,
con lo mucho que deja el IBE en esta voluntad de meterse en
terrenos en que no debe, deja muchos fondos para utilizar. Una
bonificación, solicitamos también, del impuesto de sociedades
por gastos demostrables por las empresas privadas en I+D.
Pedimos también apoyo a las renovables por parte de los
ayuntamientos para que hagan efectivo un proporcionarse a sí
mismos energías renovables. 

No creemos en la duplicidad del director general y del
secretario autonómico de Memoria Democrática, que nos
parecen dos cargos que podría perfectamente desarrollar una
sola persona.

Estamos también en el tema de las cámaras de comercio con
esta preocupación que también en el artículo 30, también
entramos en el articulado, de que tuvieran fondos estructurales.
Y unos fondos estructurales mínimos en las de Menorca, las de
Ibiza y Formentera, de unos 250.000 euros con los que
pudieran manejarse de verdad y desarrollarse para su propio
futuro y para hacerse sostenibles por sí mismas.

Estas son las enmiendas que presentamos nosotros que
esperamos consecuentemente que todos ustedes voten
favorablemente, apreciando lo magníficamente redactadas que
están, y, como digo, seremos muy partidarios de las de los
demás.

Gracias, Sr. Presidente, he terminado.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Méndez. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
El Pi Proposta per les Illes Balears. Sra. Pons, deu minuts.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputades. A
aquesta secció 19, de la Conselleria de Transició Energètica,
Sectors Productius i Memòria Democràtica, hem presentat un
total de 22 esmenes. No les relataré avui totes, el debat polític
creim que pertoca a les sessions plenàries de la setmana que ve,
però sí que en destacaria algunes que esperem tenguin el
vistiplau d'aquesta cambra. 

Una és la 12127, per aconseguir ajudes per a l'adquisició de
maquinària per a la indústria balear, per 1 milió d'euros. Una
altra, la 12128, per a la promoció industrial, empenta,
dinamització i potenciació de la indústria de les Illes Balears.
Hem parlat molt de diversificació, però la diversificació
s'aconsegueix també amb impulsos, amb formació, amb ajudes,

amb acompanyament, i creim que aquestes partides són
imprescindibles. 

També la 12129, redacció del projecte d'un pla de
reconversió dels sectors afectats per la futura prohibició del
dièsel, és una que repetim any rere any, però enguany també
l'hem volguda incloure. I d'altres, la 12132, parla de les ajudes
per afavorir instal·lacions fotovoltaiques als municipis, per un
valor de 500.000 euros. 

També crear una partida destinada a impulsar i tramitar
projectes de parcs eòlics marins a les Illes Balears, per un total
de 10 milions d'euros. Una línia d'ajudes al comerç a cel obert,
250.000. Línies d'ajudes per a innovació i dinamització del
comerç de les petites i mitjanes empreses, 500.000 euros. I
destinades als comerços també hi ha un grapat d'esmenes,  com
la 12137, 12138, 12139, 12141, 42 i 43, d’incentivar el
consum, d’incentivar el comerç de proximitat a través de la
possibilitat d'avals d’aparcaments, de lloguer de locals del
negoci, també per a innovació de PIME, innovació de PIME
industrials i el Centre tecnològic per a PIME industrials. 

Aquestes serien bàsicament les que avui voldria destacar,
només me’n queden dues: creació d'una planta de biogàs a
Menorca, per 1 milió d'euros, és la 12145; i la 12147, d’ajudes,
per un valor de 2,5 milions, per a la instal·lació de plaques
fotovoltaiques a les finques amb activitat agroramadera per
afavorir l'ús d'energies renovables. No són totes, però aquestes
serien les més importants. 

Pel que fa a les esmenes dels altres grups parlamentaris, no
tenim cap vot negatiu a aquesta secció, així que el nostre vot es
mourà entre el sí i l'abstenció pràcticament a totes, excepte a les
d'El Pi, que les votarem totes a favor.

Moltíssimes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
Mixt. Per tant, té la paraula el Sr. Antonio Sanz, per un temps
de deu minuts. 

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sr. President. En primer lloc, indicar que a l’única
esmena que teníem a aquesta secció, la 12825, hi havia una
errada i que, per sort, es va transaccionar a la comissió, perquè
realment en els documents de treball tenia una esmena
preparada de 120.000 euros per a un projecte de transició
energètica, i la realitat és que aquest projecte, per una errada,
es va posar 200.000. Ara mateix està transaccionada, va quedar
transaccionada a ponència, agrair els grups que varen fer
aquesta transacció i incorporar-la ja dins el pressupost, per la
qual cosa, la lletrada ja té un document de retirada de l'esmena
perquè l'objectiu ja està fet, que és poder cobrir el centre de dia
de Formentera amb plaques fotovoltaiques. Per quin motiu? 

Bé, a Formentera, a més justament fa una estona parlàvem
abans de la comissió, que a Formentera fa falta un impuls
d'energies renovables. També és cert que la protecció del
territori, des de la qual Formentera sempre n’ha fet gala també,
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a vegades impossibilita aquest creixement. Llavors el que hem
de fer és tractar de cobrir el territori a trepitjar, tot el territori de
l'illa de Formentera que ja estigui construït, amb plaques
fotovoltaiques o amb altre tipus d'energies, la qual cosa farà
que la transició energètica sí que sigui una realitat. Llavors,
aconseguir 120.000 euros per poder desenvolupar aquest
projecte és interessant.

Respecte de les altres esmenes. Sí que els diré que
n’acceptarem una del Grup Parlamentari El Pi, la de la línia
d'ajudes a cel obert, l'esmena 12135 hi votarem favorablement.
La resta d’esmenes no les podem votar favorablement.

I vull fer un comentari al Grup Parlamentari Popular. La
veritat, Sr. Costa, m'ha agradat molt la intervenció en la qual ha
reconegut el treball de l'Institut Balear d'Energia, aquest canvi
de sentit respecte a una entitat que sí que ha ajudat molt perquè
la transició sigui real és necessària. Sí que és cert que tenen
esmenes, la 12602, 12603, 12604, que són per construir
pèrgoles i allò que els he de dir, és que els mateixos
ajuntaments o consells poden fer-ho directament, perquè el
Consell de Formentera ho va fer, va presentar les subvencions
i en va rebre una per fer-ho. Llavors no fa falta aquesta..., ho
dic perquè no les votarem a favor, perquè no fan falta, perquè
no només és demanar per fer-ho, ja es fa el projecte
directament i es subvenciona. Sí que funciona bé l’Institut
Balear d’Energia, de tal manera que subvencionen gairebé el
80% dels projectes. A la resta no les podrem votar a favor per
diversos motius, llavors sí que debatrem en el plenari
intensament sobre elles.

Respecte de la intervenció del Grup Parlamentari Ciutadans.
El Sr. Méndez m’ha dut a la ment a l’escriptora Eva García
Sáenz de Urturi, l’escriptora que viu a Alacant, de la trilogia
Los señores del tiempo, a la qual el tercer llibre justament parla
de (...), que no només és de l’època romana, sinó que a l’Edat
Mitja també es feia. I a més, és una part de l’argument que
m’ha vengut a la ment i crec que era important també tractar-
ho. És cert que en el tema de l’energia, sí que li he de dir que
no comprenc que demani que sigui tot lliure i que no estigui
regulat, però després els que sí que estan fent un ús lucratiu
d’una cosa que hauria de ser de tots, aquí no s’oposen. Quan les
grans empreses energètiques s’estan ara mateix lucrant-se d’una
manera ..., amb la seva política liberal, és contradictori aquest
argument de què l’energia hauria de ser de tots. Però per altra
banda, quan una empresa s’està lucrant més encara amb la
Guerra d’Ucraïna, vostès no estan en contra, és més estan en
contra de què es gravi aquesta qüestió.

Res més, Sr. President, perdó, Sra. Presidenta, que ja ha
tornat, creim que és important la transició energètica i que la
tasca feta per aquesta conselleria, ha estat molt bona i que ho
continuï sent.

Gràcies.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Sanz. En torn en contra, pel Grup Parlamentari
Unidas Podemos té la paraula el Sr. ... López. Disculpi. 

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Gracias, presidenta. No te preocupes. Nos encontramos
justamente en unos presupuestos que son expansivos, de hecho
vienen con muchísimas ayudas, tanto sociales para familias,
como para empresas y justamente de la sección 19, que es de la
que estamos hablando ahora, se ve un gran incremento en todo
lo que tiene que ver con energías renovables, con industria, con
comercio, etc. Es un crecimiento generalizado de los
presupuestos del Gobierno, que también se materializan y de
hecho, una de las que más crece es la sección 19, teniendo en
cuenta lo que crece el IBE y el presupuesto que crece en
energía, que porcentualmente es muchísimo. 

Voy a pasar a comentar por qué defendemos estos
presupuestos y también puntualizar que todos los presupuestos
son mejorables. De hecho, nosotros mismos, ya en fase de
ponencia, pusimos enmiendas a los presupuestos, unos
ampliaban Memoria Democrática, otros tienen que ver con
impulso de tecnologías, sobre todo enfocadas al sector del
videojuego, otras áreas para involucrar a los jóvenes al mundo
tecnológico y empresarial. También ponemos una partida
específica de 400.000 euros en lucha de la pobreza energética
o, por ejemplo, cuando se habla de eficiencia, poníamos...,
porque es verdad que uno de los consumidores mayores de
energía es la administración pública. Lo que se hacía es poner
una partida para cambiar todas las bombillas a bajo consumo de
todos los hospitales y otros entes públicos, que sirviese para
abaratar costes, que es muy importante, o por ejemplo
aumentado la partida de bonos comerciales. 

Dicho esto, ya sabéis que en comisión se tiende a dejar las
afectaciones de las posibles enmiendas a presupuestos, con lo
cual hay alguna que puede que estudiemos aceptarla, pero lo
hablaremos de cara a presupuestos. Y ahora me voy a centrar
más en lo que sería la contrarréplica en sí de lo que se haya
expuesto. 

Por parte del Partido Popular, sí que agradecemos ese voto
de confianza lal IBE y como se ha indicado de forma positiva
del trabajo en energía. Yo mismo me he tirado más de 3 años
defendiendo que no se presentase enmienda a la totalidad al
IBE, por su importancia estratégica a la hora de implantar
renovables. Siempre que hablamos del debate de
comercializadoras siempre he dicho que no es para competir
contra grandes empresas, simplemente es para poder ofrecer
convenios de forma tanto público-privada, a las familias a que
tenga un precio de coste, para que simplemente el beneficio que
se obtenga, que no va a ser un beneficio real, se emplea en
fortalecer, o digamos que acelerar la implantación de otras
placas fotovoltaicas y también poder dar energía directamente
a familias vulnerables, en lugar de tener que estar pagando
líneas directamente a empresas privadas. No está hecho para
competir contra el mercado eléctrico, como es normal, sino más
bien para luchar contra la pobreza energética. 

En este sentido, sí que nos alegramos de que aquí no se
presente una enmienda a la totalidad, pero nos extraña que se
presenten en el IDI. Básicamente es un instituto de innovación
de empresas, que por ejemplo, si te acercas al sector náutico, un
sector industrial que de hecho está en crecimiento, ahora tiene
más de 600 empresas, que tuvo una economía de unos 500
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millones de euros aproximadamente en Baleares, te van a decir
que están encantados con el trabajo que está haciendo el IDI,
ya no solo por la Feria Náutica, sino también por el gran
trabajo que se hace desde un punto de vista de innovación.
Entonces creo que choca pedirle un aumento de 2 millones en
Innovación, pero poner una enmienda a la totalidad justamente
a un instituto que se dedica también a innovación empresarial.
Entonces, así como se ha conseguido que no se presentara al
IBE, conseguimos también que se vea la importancia del IDI. 

En cuanto a la innovación que se divide en tres. De hecho,
nosotros pedimos que Innovación estuviese dentro de la
Vicepresidencia, por estar vinculado a Industria. Nosotros
creíamos que lo que hacía falta en la industria de Baleares, era
nutrirla de lo que sería la parte innovadora, para vincularla a
una industria más basada en la tecnología y en la industria del
conocimiento. Creemos que es lo que más futuro tiene para
impulsar nuestra industria. 

A las enmiendas presentadas para puntos de recarga o, por
ejemplo, ayudas al sector agroalimentario. Se han aumentado
mucho las ayudas, por ejemplo, para los puntos de recarga. No
solo eso, sino que además antes tenían que encargarse los
municipios y ya no, ahora mismo la conselleria se encarga, es
una empresa externalizada que se ha hecho. Es verdad que tiene
fallos, que tienen que ir mejorando el servicio, pero se ha
duplicado -creo- directamente respecto al que había del año
anterior. Entonces creemos, y esto nos dicen de la dirección
general, que el que ya hay presupuestado es suficiente para
cumplir con los objetivos. Tampoco se trata de inflar
presupuestos y que luego no puedas ejecutar lo que hay. Eso
creo que es comprensible. 

La parte de fotovoltaica hacia agroalimentario, se comentó
que hace dos presupuestos se hizo una específica, además se
negoció -creo recordar- con el Partido Popular o con El Pi, no
lo recuerdo bien, se aplicó, pero el sector primario no se
adhirió a ella y fue una línea que quedó vacía. Sin embargo,
hizo falta más general. ¿Qué se ha hecho? Se han fusionado, de
hecho aumenta muchísimo más, juntas aun así se ha aumentado
mucho más la partida, para que no estar dependiendo de esto,
sino que hay global, el sector agroalimentario puede ir, puede
pedir a esa general, entra dentro, no hay ningún problema. Y
entonces sí que pueden jugar más y ampliar la partida
muchísimo. ¿Se podía hacer específica? Sí, pero es verdad que
por lo que sea, no voy a entrar si fue por un tema de
propaganda, de no darse cuenta, de dificultad en la burocracia
no se hizo y se ha visto que era más eficiente de esta forma.

Comercio. Creo que se llegó a un acuerdo el año anterior y
creo que hay que hacer un esfuerzo para llegar a un acuerdo
esta vez. No prometo nada, pero creo que hay que hacer un
esfuerzo de cara al pleno, para intentar llegar a un acuerdo. 

En cuanto a Ciudadanos. Lo hemos comentado muchas
veces, tiene muchas áreas transversales, porque tiene el título
de Vicepresidencia. La sección 19 es una Vicepresidencia,
aunque es una conselleria, por eso tiene áreas transversales,
porque una vicepresidencia se puede permitir tocar muchas
ramas y no solo una exclusiva. Entonces lo decimos siempre,
usted lo saca siempre, se lo tengo que decir. 

También decir que no es raro querer generar energía y a la
vez querer ser eficiente. De hecho, hoy en día cualquier
producto electrónico, te va a decir que su gran fortaleza es
generar mucha potencia, siendo eficiente. Lo digo porque usted
critica que queramos ser eficientes, que tengamos líneas de
ayudas en eficiencia energética, pero a la vez queremos ser
productores de energía, como si fuese incompatible. No, se
puede tener una sociedad que sea eficiente, que tienen las
instalaciones en su casa o en sus empresas, que consumen lo
menor posible, pero para hacer la labor que tienen que hacer.
Y a su vez, tener una productora de energía que dé... con lo
cual no. 

En este sentido en El Pi sí que vemos alguna que creemos
que se podría llegar a aceptar, sobre todo las que tienen que ver
con cielo abierto, o comercio en sí, pero es verdad que la baja
la proponen de otras consellerias y lo que queremos es estudiar
de cara al pleno cómo hacerlas compatibles para poder
aceptarlas. También hay una que se equivocaron y la
presentaron en Turismo, pero que tiene que ver con Industria,
que ya se lo he comenté a la diputada que lo hizo, que la
tenemos que estudiar para hacer la afectación como toca y
poder sacarlo adelante. En ese sentido, de cara al pleno lo
miraremos. 

Y nada más. Muchas gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. López. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Bono, li faré arribar al company Ferran
Rosa l'enhorabona, Sr. Costa, perquè, és cert, fan una feina
extraordinària i la reparteixin per tot el territori, la reparteixen
per tots els ajuntaments, i són molts els ajuntaments, i en el cas
de Formentera, el consell, que s'aprofiten per a bé d'aquesta
feina, i la fan arribar també a la ciutadania. Ara ha començat la
feina a Palma, també. Per tant, jo crec que sí que és cert que és
una feina interessant.

No podem estar d'acord amb vosaltres, ni amb Ciudadanos,
que la comercialització no pugui ser pròpia d'una empresa
pública, perquè no, el contrari, el bé comú és públic i mirar per
al bé comú i demanar que la gent consumeixi menys és bo per
a tots, no només per al planeta, per a la butxaca de la ciutadania
i per a tots, per al medi natural, per al bé del planeta, per a la
butxaca de la ciutadania, per a les administracions públiques,
etc. Això és mirar per al bé comú.

I deixar en mans privades una cosa tan important i tan
necessària per a la societat i per a les famílies com és l'energia,
aquí rau l’error i aquí hi va haver el problema. Tothom amb la
seva consciència que faci el que trobi, i tots sabem qui va ser
qui va privatitzar la comercialització i la generació, i la
comercialització, d'energia, però creiem que recuperar per a la
cosa pública, per al bé comú, en aquest cas l'energia, és bo per
tots.
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Al marge d'això, quant als pressuposts i a les esmenes, he de
dir que, per exemple, en el cas de l'IDI, és fonamental per al
canvi de model i és fonamental per al suport a les empreses i
per al suport a la indústria. Entre la legislatura 2007 i el 2011,
després del saqueig de les arques públiques que hi havia hagut
la legislatura anterior, es va fer una feina de dignificació i
redimensió del sector públic instrumental de la conselleria, i es
va ajuntar a l'IDI el CEDEIB, d’infaust record, i Fires i
Congressos, tot això es va redimensionar a l'IDI, fent una feina
molt interessant, com deia, de dignificació i redimensió del
sector públic en el cas de la Conselleria de Comerç i Indústria.

Per què? Per arribar amb més eficiència i més eficàcia a les
empreses industrials i a les empreses comercials. Per tant,
creiem que juga un paper molt important i que, a més a més, té
la confiança del sector, que això és imprescindible en el cas de
l'administració pública, tenir la confiança de l'administrat i, en
el cas de l'IDI, la té, i és reconegut i conegut entre el sector,
sobretot industrial, però també el del comerç.

I ja per acabar, vull posar en valor feina de la Direcció
General de Memòria Democràtica, abans que el grup
parlamentari que no ha presentat esmenes, que no ha fet feina
per a aquests pressuposts, en general no ha fet feina, però, vaja,
per a aquests pressuposts tampoc, desbarri en contra de la
Direcció General de Memòria Democràtica posar-la en valor és
bo per a qualsevol societat que vulgui ser equilibrada i sana
conèixer i dignificar la memòria de totes aquelles persones que
a un moment o a l'altre han vist trepitjada la seva dignitat i, fins
i tot, han estat assassinats per les seves idees, per tant, posar-la
en valor, abans, ja dic, que no desbarri segons qui.

Res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el
Sr. Bona.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, avui debatem les esmenes a
uns pressuposts per a Transició Energètica, Sectors Productius
i Memòria Democràtica que arriba a 97 milions d'euros, mentre
que a l'any 2020 no arribava als 40, i d’aquests 97 milions del
2023, 43,6 són de fons propis, que suposa un augment del
24,2%, i els fons finalistes completen els pressuposts de forma
considerable, un 53 pràcticament milions i mig d'euros, dels
quals la majoria provenen dels fons Next Generation, a través
del Pla de transformació, recuperació i resiliència, dedicats a
transició energètica.

Consideram que és un increment més que notable de
pressuposts, per això rebutjarem les esmenes a la totalitat del
Partit Popular i d’El Pi.

I quant a la Direcció General de Comerç, el pressupost
augmenta un 57%, fins arribar a més de 9 milions, un
pressupost rècord, com ja ho va ser també el de l'any passat. I
en aquesta direcció general, com s’ha dit, algunes esmenes són
per reduir, per exemple, el preu dels aparcaments, igual que
l'any passat es varen presentar, amb imports aquesta vegada

molt diferents entre els dos partits que les presenten, són
60.000 euros d'El Pi i 1 milió d’euros del Partit Popular -ah,
perdó, ho he dit a l’inrevés-, el Partit Popular 60.000 euros i El
Pi 1 milió d’euros, i en aquest cas el Partit Popular ha pujat
10.000 euros respecte de l'any passat, i els direm, com l'any
passat, que la proposta de pressuposts del 2023 de la Direcció
General de Comerç torna contemplar la partida destinada a
centres comercials a cel obert o àrees municipals d'impuls
comercial, on els municipis poden destinar aquests doblers a
descomptes de pàrquing o d'altres de semblants. I en aquest
sentit, hi ha esmenes d'El Pi que esperam també poder
transaccionar de cara al ple.

I enguany la pujada més important de la Direcció General
de Comerç la trobam en augment de la quantia de les polítiques
destinades a millorar el teixit comercial de les Illes, en arribar
aquest any als 2,8 milions d'euros, augmenta un 86% respecte
de l'any passat, i són ajudes destinades a modernització dels
establiments, on es poden adherir també els que estan
catalogats a través del Programa d’Emblemàtics, per això que
votarem en contra d’esmenes del PP i d’El Pi referides a aquest
sentit.

També es contempla seguir amb la partida de bons
comercials, amb una esmena que es va aprovar en ponència per
part dels grups que donen suport al Govern per tal d'augmentar-
ne el pressupost; és una campanya que és un èxit i que serveix
per estimular l'activitat del comerç, així com donar-los a
conèixer entre els ciutadans de cada barri i, per això, votarem
en contra de l'esmena d'El Pi, en aquest sentit.

Com també ho farem de la 12140 d’El Pi, per no ser el
producte local competència de la Direcció General de Comerç.

Respecte a la Direcció General d'Energia, vull sumar-me a
l’agraïment del Partit Popular per reconèixer la bona feina feta,
realment és una obvietat molt gran i celebram que per fi hagin
obert els ulls, podríem citar Jaume Sisa i dir que “qualsevol nit
pot sortir el sol”, però, per favor, no li posin cap impost.

I respecte de les esmenes que han presentat a aquesta
direcció general, s’ha de dir que es gestionen les ajudes del
programa MOVES III, per instal·lar punts de recàrrega de
vehicles elèctrics, hi arriben més de 17,5 milions d'euros del
pressupost, a les quals els particulars tenen accés i, de fet, són
el 70% dels beneficiaris, a més de les PIME, com va dir el
conseller a la seva compareixença, i per això votarem en contra
de les esmenes del Partit Popular, que són tan sols de 800.000
euros, i de la d’El PI, de tan sols 500.000 euros.

A més, addicionals als pressuposts, està previst, com va dir
el conseller, continuar amb la convocatòria de punts de
recàrrega per a les administracions locals, amb 6 milions
provinents de l'Impost de turisme sostenible, perquè els
ajuntaments puguin instal·lar, precisament, pèrgoles
fotovoltaiques, com s’ha dit, i endolls per carregar vehicles, i
per això votarem en contra de l'esmena 12374 del Partit
Popular, que demana 300.000 euros per augmentar la xarxa de
punts de recàrrega, i la 12375 del Partit Popular, també per al
seu manteniment, ja que ja hi ha un contracte en marxa
gestionat per l'Institut Balear de l'Energia en aquest sentit.
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Respecte de les ajudes que demanen per a plaques
fotovoltaiques per a empreses agrícoles, tant el Partit Popular
com El Pi, he de dir que, com s’ha dit, ja existeixen
subvencions destinades tant als sectors industrials com
agropecuaris, i també altres actuacions a les quals aquestes
empreses s'hi poden acollir, com ja s'ha dit.

I després hi ha una sèrie d'esmenes, que també s'ha
comentat per part del company del Grup Mixt, que corresponen
a línies de subvenció o bé que ja estan en marxa per part de
l’IBE, i algunes de les quals són a nivell municipal o insular,
d’esmenes. I, com s'ha dit, doncs o són, en el cas d’Es Castell
de Menorca, autoconsums que ja estan a punt de posar-se en
marxa, o bé, si són nous projectes, com s’ha dit, es poden dur
a terme amb un simple conveni amb l'Institut Balear de
l'Energia .

També demanen ajudes per a millora de l'eficiència
energètica amb la instal·lació de plaques solars, amb l'esmena
12178 del Partit Popular, que són, en aquest cas habitatges
plurifamiliars, com ha dit, i en aquest cas són competència, de
fet, són actuacions que ja du a terme la Direcció General
d'Habitatge, i en aquest cas la Direcció General d'Energia sí
que té ajudes disponibles per a llars vulnerables en aquest
sentit.

Respecte de les esmenes d'El Pi a aquesta direcció general,
hi ha una esmena per a una planta de biogàs a Menorca, que ha
comentat la Sra. Pons, que ja està contemplada, amb
finançament provinent del cànon de residus, com va acordar la
Comissió Insular de Residus. I també una esmena important, de
10 milions d'euros, per impulsar i tramitar projectes de parcs
eòlics marins, que, bé, són de difícil tramitació en un any, com
plantejaria en aquest pressupost, i, en aquest cas, ja hi ha
inversions planificades per fer projectes pilot tant en el
PITEIB, en el Pla d'inversions per a la transició energètica a les
Illes Balears, i altres ajudes que du a terme l’Institut de
diversificació i estalvi d'energia, l’IDAE, a nivell estatal.

No s’ha entrat, especialment el Partit Popular, no s’ha entrat
en massa més temes.

Nosaltres, per no allargar excessivament el debat, i com ha
estat un dia molt llarg, sobretot per la Mesa, voldríem agrair
l’interès de Ciutadans pel tema dels serveis informàtics de la
Direcció General de Transparència en la seva esmena 12218. 

Els avisam que vagin alerta que avui hi ha esmenes d'altres
grups polítics que sotmetrem d’aquí una estona a votació, que
volen retirar pressupost a aquest tipus de partides de
modernització de l'administració. 

I això sí, lamentam que la seva intenció per incrementar
aquestes partides sigui retirar fons i funcions de la Direcció
General de Memòria Democràtica.

Res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de rèplica, pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, presidenta. Molt breument. En primer lloc, no
m’he expressat respecte de les esmenes de la resta de grups,
vull dir que a la major part de les esmenes votarem a favor, no
avui, però sí que votarem a favor en el ple. Estic convençut que
seran pràcticament totes, més d'un 90%, segur, tant de
Ciutadans com d’El Pi, com d’altres grups, però avui, per
sistema, a totes les comissions hem fet el mateix, ens
abstindrem a les esmenes de la resta de grups.

Per altra banda, coses que tal vegada no s'han tocat, però
que jo crec que és especialment rellevant tenir en compte. 

En primer lloc, en matèria de transició energètica, que
l'administració pública sigui un exemple per a la ciutadania. És
absolutament necessari que l'administració pública sigui
pionera en la implantació de renovables a l'administració, i
d'aquí algunes de les esmenes que hem posat damunt la taula. 

Abans, al descans, parlàvem del tema de la implantació de
renovables, per exemple, en els col·legis, un projecte que ja a
la legislatura 2011-2015 estava en marxa, però també tot el
tema de l'enorme consum d'energia que dessaladores,
depuradores suposa la possibilitat que l'administració pública
sigui un exemple. Jo crec que és una qüestió transcendental per
a la ciutadania. 

Per altra banda, quant a les pèrgoles solars, és cert que els
municipis poden presentar els projectes directament, però jo
crec que en la mesura que són esmenes d'afectació a la partida
corresponent, crec que estaria bé que fessin un replantejament,
els grups que donen suport al Govern, i es poguessin aprovar
algunes d'aquestes esmenes del Partit Popular, sobretot perquè
són esmenes d'afectació, com dic. És un gest, cap al Partit
Popular, i és quelcom que els municipis afectats agrairien
significativament, perquè ja estaria damunt la taula i donaria la
possibilitat de presentar el projecte per part d'aquests
municipis. 

Per altra banda, qüestions en què no coincidim, és a dir...,
i clarament, el Partit Popular no coincideixi amb els partits que
donen suport al Govern quant a l’intervencionisme i el
prohibicionisme, ho hem dit moltes vegades. Nosaltres creim
molt més en les polítiques d'incentius. De fet, els fons que es
fan servir per a la transició energètica són, en gran part, fons
per oferir incentius a la transició i no prohibicions, com per
exemple la del diesel, que l’hem criticat per activa i per
passiva, i creim que no és el camí adequat. 

Per altra banda, sense la iniciativa privada no hi ha transició
energètica. Jo crec que aquí tothom està d'acord, i si no hi
estam d'acord crec que anam molt mal encaminats. Si no hi ha
inversió privada en transició energètica, no hi ha transició
energètica. Si no hi ha col·laboració de la iniciativa privada, no
hi ha transició energètica. 

I quelcom que crec que s’ha tractat insuficientment,
justament en aquesta secció del pressupost, que són els fons
europeus Next Generation. El Sr. Bona hi ha fet alguna menció,
però al Grup Parlamentari Popular ens pareix i ens preocupa
moltíssim la gestió que s'està fent dels fons europeus. 
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Ens preocupa molt, perquè creim que hauria de anar molt
més avançada aquesta gestió de fons europeus, per tal que no
se’n perdin. És una qüestió que -com dic- ens preocupa, i creim
que podríem donar un impuls enorme a la part de transició
energètica.

I per acabar, cambres de comerç. Estic agraït que puguem
entrar en una negociació en aquest sentit. Des del Partit Popular
creim, de veritat, imprescindible..., ja ho crèiem l'any passat,
però la redacció que va quedar finalment a la Llei de cambres
no ha estat una redacció que hagi solucionat el problema, sinó
que..., de fet, crec que l'ha agreujat i tot, el problema. En
conseqüència, estam des del Grup Parlamentari Popular oberts
a la negociació, per a què solucionem d'una vegada per totes el
finançament de les cambres de comerç. 

Jo crec que això és una opinió..., crec que hauria de ser una
opinió compartida per tots els grups parlamentaris, sense cap
dubte. Jo crec que els grups parlamentaris que som a l’oposició
compartim aquesta idea, i si hi ha algun... tots o algun dels
grups parlamentaris que donen suport al Govern que també ho
creuen, estam oberts a la negociació. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el Sr.
Méndez... Gràcies. 

Pel Grup Parlamentari El Pi té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

 Gràcies, presidenta, no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr.
Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, presidenta, no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA: 

En torn de contrarèplica, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula el Sr. López.

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Gracias, presidenta, no haré uso.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula el
Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta, no en faré ús. Només vull dir, com ha
dit Miquel Ensenyat a l'anterior sessió, que votarem a favor tot
allò que no votem en contra ni abstenció.

(Rialles)

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Bona.

EL SR. BONA I CASAS:

Davant l’allau de no fer-ne ús, tampoc no en farem ús.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per fixar la seva posició, pel Grup Parlamentari
VOX-Actua Baleares té la paraula el Sr. Campos.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Gracias, Sra. Presidenta. Simplemente comentar lo que ya
hemos dicho en otros debates, que es que nosotros hemos
presentado una enmienda a la totalidad porque consideramos
que estos presupuestos son los presupuestos de la ruina, que
inciden en unas cuentas inasumibles, insostenibles, un
presupuesto que supera los 7.000 millones de euros, unos 7.000
millones de euros que descansan sobre las espaldas de los
ciudadanos que pagan unos impuestos abusivos, que nos van a
llevar a una deuda que estará cerca de los 10.000 millones de
euros, algo que es -insisto- completamente inasumible. 

Nosotros no entramos en el pasteleo al que nos tienen
acostumbrados todos los partidos políticos, sobre todo los que
sostienen al Gobierno de la Sra. Armengol, intentando
maquillar algo que es imposible de maquillar. 

Aquí, nosotros creo que somos los más coherentes de todos
y si consideramos desde el primer momento que esto no hay
manera de arreglarlo, evidentemente no presentamos enmiendas
parciales. Todo lo demás es un puro pasteleo. Nosotros no
venimos aquí a quedar bien entre nosotros. Yo me puedo ir con
todos ustedes de cañas cuando quieran, pero no estamos aquí
para quedar bien entre nosotros, nosotros hacemos una función
de intentar hacer lo mejor posible o procurar que se haga lo
mejor posible por parte de las instituciones de cara a los
ciudadanos, unos ciudadanos que están pasándolo peor que
nunca después de años y años de presupuestos inasumibles
como este. Todo lo demás, pasteleo político y de cara a la
galería, queda muy bonito, quita de aquí, pon de allí, pero
nosotros en esto no estamos. 

Nosotros creemos que esto se debería haber devuelto y
rehacer completamente los presupuestos con otra filosofía
acabando con el gasto superfluo que abunda en todas las
secciones y que -insisto- sostienen todos los ciudadanos con los
impuestos abusivos. 

Por ese motivo nosotros no hemos presentado enmiendas
parciales y en el sentido del voto, nos abstendremos en la
mayoría; votaremos en contra de aquellas que aún empeoran
más estos presupuestos y votaremos a favor de lo que
consideramos que son temas muy determinados que sí que
pueden favorecer, por ejemplo, en el aumento de la
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financiación de las cámaras de comercio, que eso sí que contará
con el voto favorable de VOX. 

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Passam a la votació de les esmenes a la Secció 19,
Conselleria de Transició Energètica i Sectors productius. 

Començarem amb la votació de les esmenes a la totalitat.
En primer lloc, les presentades pel Grup Parlamentari Popular.
Votació de les esmenes del Grup Popular 12372 i 12373/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara votarem l'esmena a la totalitat presentada pel Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes 12126/22.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions?

(Remor de veus)

Repetim la votació. Esmena 12126...

(Remor de veus)

No repetim.

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes parcials presentades pel
Grup Parlamentari Popular 12656, 12374, 22375, 12387,
12671, 12672, 12673, 12674, 12490, 12377, 12385 i 12386/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Parlamentari Popular
12376, 12378 i 12388/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12379/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

(Intervenció del Sr. Méndez i Baiges inintel·ligible)

Repetimos. Votació de l’esmena 12379/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor i 8 en contra. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara agrupam, esmenes 12866, 12381, 12382 i 12383/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6s vots a favor, 7 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Parlamentari Popular
12380 i 12384/22.
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Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes presentades pel Grup
Parlamentari Ciudadanos 12218, 12219, 12223, 12220, 12217
i 12221/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Parlamentari Ciudadanos 12222/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes de Ciudadanos 12300, 12215 i 12216/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de l’esmena presentada pel Grup
Parlamentari El Pi 12143/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Remor de veus)

D’acord. Repetim la votació i hi inclourem unes esmenes
més del Grup Parlamentari El Pi.

Passam a la votació de les esmenes 12143, 12145, 12129 i
12130/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 8 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes d’El Pi RGE núm. 12141, 12127,
12142, 12146, 12148, 12134, 12131, 12132, 12133, 12147,
12138, 12139 i 12140/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes d’El Pi 12128, 12135, 12136 i
12137/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Sense haver-hi més assumptes a tractar ens veim demà, a les
9.00 del matí. Gràcies.

S'aixeca la sessió.
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